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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - ÚNOR 2010 - číslo 2 - 15,-Kč

Z obsahu čísla: Investice města v roce 2009  *  Zprávy Městského úřadu * Novopačtí hasiči hodnotili * Očkování psů * 
Radomír Sedláček odpovídá . . .  *  Požehnání sousoší Svaté Trojice  *  Domácí hospicová péče * Ples automotoklubu  * 
Program MKS a kina  *  Suchardův dům *  Ze školských zařízení * Sport 

Město Nová Paka a Novopacko jako součást Geoparku Český ráj se představilo na veletrhu cestovního ruchu Regiontour 2010. 
Stánek o rozloze 15 m2 byl spolufinancován Evropskou unií z ROP Severovýchod. Po celou dobu veletrhu poutal stánek po-
zornost a jak ukazuje menší fotografie, ostudu rozhodně Novopacku neudělal. O návštěvníky se staraly pracovnice Městského 
úřadu, Městského muzea a Novopackého pivovaru. 
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti orgánů města 
od 15. prosince 2009 do 15. ledna 2010

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města:
– souhlas k uzavření podnájemní smlouvy mezi FK Nová Paka 

a TJ BK Nová Paka na pozemky ve vlastnictví Města Nová 
Paka za předpokladu, že smlouva o podnájmu nebude v roz-
poru s podmínkami původní smlouvy o nájmu mezi Městem 
Nová Paka a FK Nová Paka

– souhlas k uzavření smlouvy o výpůjčce nemovitosti – objek-
tu č. p. 2 Podlevín na pozemku parc. č. 3122/2 k. ú. Nová 
Paka - do 31. 12. 2025 pro Spolek rodáků a přátel Podlevína, 
za podmínky umožnění užívání předmětného objektu i osad-
nímu výboru

Veřejné zakázky: 
– dodatek č. 1 ke smlouvě s ČEZ Distribuce, a. s. Děčín o při-

pojení odběrného zařízení k distribuční soustavě nízkého 
napětí a dodatek č. 1 ke smlouvě o sdružených službách 
dodávky elektřiny pro akci: Technické zázemí hřišť v ul. 
Achátová, Nová Paka

– schválení výběrového řízení akce: Zastavovací studie: Nová 
Paka – Revitalizace centra města a vítězného uchazeče - Ge-
odézie Krkonoše, s. r. o., Harrachov

– dodatek č.1 smlouvy o dílo s Ing. Jiřím Ježkem na zhotovení 
dokumentace stavby: Rekonstrukce a výstavba lesních a 
rekreačních cest v lokalitě Střelnice Nová Paka, posunutí 
dodání termínu díla

– dodatek č. 3 ke smlouvě o provedení realitní činnosti uza-
vřené dne 6. 11. 2007 mezi Městem Nová Paka a Janem Jis-
krou, realitní kancelář s. r. o., Jičín, týkající se prodeje domů 
v Kumburské ulici č.p. 762 a 763

– schválení výběrového řízení na nákup osobního automobilu 
typu Škoda Roomster od firmy HAVEX-AUTO, s. r. o., 
Nová Paka

Sociální služby: 
– přijetí p. Karla Mühla na pozici pracovník přímé péče, p. 

Petry Vratové na pracovní pozici úklidu a Petry Kordové na 
pozici terapeuta v ÚSSM Nová Paka

– prominutí finanční spoluúčasti p. Tomáše Vojtíška na úhradě 
plateb  ÚSSM Nová Paka po dobu, kdy bude veden v evi-
denci uchazečů o zaměstnání na Úřadě práce

Bytové záležitosti: 
– směna bytu č. 1, velikost 1+kk za byt č. 2, velikost 2+kk, 

manželům Anně a Emilu Horváthovým, Heřmanice 106 
– sleva z nájemného bytu č. 1 v č. p. 106, Heřmanice, ve výši 

18% ze základního nájemného, od 1. 1. 2010 do doby odstra-
nění závad

– přidělení bytu č. 28, velikost 1+kk v DPS Nová Paka pí. 
Vlastě Pavlové, Nová Paka

– přidělení bytu č. 30, velikost 1+ kk v DPS Nová Paka man-
želům Josefu a Anně Jechovým, Nová Paka 

– výměna bytu p. Jiřímu Hrnčířovi v DPS Nová Paka

Finance: 
– poskytnutí dotace 36 000,-Kč občanskému sdružení MAS 

Brána do Českého ráje z kapitoly Rada města
– poskytnutí daru 1. Fotbalovému klubu Nová Paka ve výši 

5 000,- Kč na uspořádání halového fotbalového turnaje žen 
– poskytnutí částky 40 000,-Kč z rozpočtu města na spolufi-

nancování profesionalizace dobrovolného svazku obcí No-
vopacko

– vyčlenění z finančních prostředků Rady města pro rok 2010 
částky 30.000,-Kč do Fondu pro reprezentaci města

Rozvoj města: 
– zadání přípravy podkladů pro rozhodnutí o zhotovení pro-

jektové dokumentace na prodloužení vodovodního řadu na 
Kumburském Újezdě

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM na ww.munovapaka.cz

sobota 6. 3. 
od 15 do 18 hod. 
v MKS Nová Paka, 
všechny prostory 

Pořadatelé: Městská knihovna Nová Paka, 
MKS Nová Paka, DDM Stonožka Nová 
Paka, Místní knihovna Stará Paka - vás 
srdečně zvou  na první královský pohádkový 
ples do MKS Nová Paka.

Co vás čeká? 
Zajímavé pohádkové odpoledne pro děti  
Loutkové divadlo - Perníková chaloupka
Pohádkové postavy s úkoly pro všechny děti
Vypravěči pohádek – kouzelná babička , po-
hádkový dědek a možná přijde i kašpárek 
Královský dvůr se bude těšit na vaše pohád-
kové převleky – děti v maskách budou mít 
poloviční vstupné a taneční parket bude če-
kat nejen na ně 
Snad si každý vybere – nejmenší , větší, nej-
větší i ti nejstarší. Vezměte maminku, tatín-
ka, babičku, dědečka, tetičku, ale i strýčka a 
přijďte na první královský ples do MKS.
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A. Obecné investice
Tělocvična u ZŠ Husitská 18 491 034 Kč 
Farský rybník  8 388 391 Kč 
Slovany západ (výkupy pozemků)  4 007 862 Kč 
Průmyslová zóna (výkupy pozemků) 
Zastřešení zimního stadionu (dokončení)   3 764 488 Kč
Regenerace příměst.lesů STŘELNICE  1 745 397 Kč 
Radnice – čp. 39 (sanační práce)  1 157 451 Kč 
Intenzifikace ČOV  1 117 429 Kč 
Bazén – kanalizace, projektování  725 831 Kč 
Hasičská zbrojnice Vrchovina - střecha  639 954 Kč 
Výstavba a rekonstr.sportoviště Vrchovina II.etapa  262 630 Kč
MŠ, ul. Školní (vzduchotechnika do kuchyně)  264 585 Kč 
Veř. osvětlení (K. Štiky, Nádražní, Radkyně)  206.000 Kč
Zem.práce a zhot. podkl. hřiště u Skautského domu  207 927 Kč 
Umělé plochy 2 hřišť) u Skaut.domu a ul. Školní)  203 490 Kč

Drobné investice (nad 10.000 Kč)
průmyslová zóna Vlkov  111 073 Kč 
ul. F.F.Procházky u muzea  73 566 Kč 
stavební úpravy Klenotnice  48.604 Kč 
příprava parcel pro RD na Vlkově  15 603 Kč
stará radnice č.p. 1 (ZUŠ) izolace oken  95 529 Kč 
oprava cesty +drenáže Pustá Proseč 104 293 Kč 
autobusová čekárna pro Štikov 38 604 Kč 
bezbariér.přístup ul. Opolského 50 000 Kč
oprava kanalizace ul. Harantova 10 899 Kč
inženýrsko-geolog. průzk. hřbit.zeď  57 120 Kč 
výměna střeš.krytiny Hasičárna Kumburský Újezd 42 233 Kč
oprava kanalizace v Pusté Proseči  13 214 Kč
plast. fošny na opr.laviček na území města  41 269 Kč
oprava havárie vody v Radkyni-zem.práce  11 180 Kč
nákup 6 ks laviček beton.
s opěradlem-umístění lok.město 22 848 Kč 
oplocení býv. školky v Kumburském Újezdě  33 731 Kč 
terénní úpravy pod kolotočem ul. Školní  49 696 Kč 
materiál na hřiště Heřmanice  32 049 Kč
oprava obkladů šatny 2. MŠ ul.Školní  13 053 Kč 
osaz. žlabovek - MKS  37 603 Kč
plocha pro kontejnery ul.Opolského   31 387 Kč 
instalace udírny u hospody na sídlišti   19 228 Kč 
zhotov. plochy pod kontejnery u MKS  13 223 Kč 
oplocení psích kotců u Odpadů   54 740 Kč 
podlaha + instalace has.zbroj.Valdov  16 262 Kč 
plyn.přípojka do kuželny  52 098 Kč
zhot. štěrbin.žlabu skládka St.P.  57 379 Kč
oprava hřbitovní zdi  125 248 Kč
rekonstr. ovlád. kabelů pro vodovod Radkyně 109 428 Kč 
koupě zámk. dlažby a obrub   127 960 Kč 
oprava komunikace Štikov   140 009 Kč 
oprava místní komunikace Vlkov od sil. žlabů 86 312 Kč
dopravní zklidnění města - projekt  42 245 Kč
oprava chodníku ul. Heřmanická  22 339 Kč
TS Nová Paka-štěrk-drť na opravy cest za cca  150 000 Kč
propustek a odvod.vozovky v Přibyslavi  25 526 Kč
rekonstr.přístřešků autobus.nádr.  245 438 Kč
MK Vrchovinská-asfalt.povrch  270 300 Kč
oprava chodníku ul. Husitská   55 059 Kč
oprava chodníku před I. ZŠ Komen.  32 627 Kč
výsprava výtluků na komunikacích  108 052 Kč
chodníky a značky - zklidnění centra  102 376 Kč

štěrk.plocha za Centrálem-parkoviště 169 394 Kč
zadlážd. části chodníku ul.Rokycanova  36 281 Kč
zámková dlažba ul. Vrchovinská  28 561 Kč 
odvodnění sjezdu I/16-na Vlkově  80 646 Kč
bezbariérový přístup ul. Komenského  10 001 Kč
zámková dlažba na chodníku ve Štikově  105 670 Kč
zábradlí na křižovatce Pražská ul. a V Aleji  98 000 Kč
oprava cest ve Štikově (za přádelnou)   39 925 Kč
výsprava komunikací  127 663 Kč
zábradlí křižovatka I/16 -Komenského  150 059 Kč
ostrůvek I/16  208 807 Kč
nasvícení přechodu I/16 125 129 Kč
Projekty 
Ing.Kožnar-PD-oprava sklad.haly Techn.služeb  77 350 Kč 
IDOP-PD na křídlo „C“ domova důchodců Svatoj. 98 175 Kč
ZPK-map.podklad MK Vlkov  11 438 Kč
PROJEKTSERVIS Jičín-PD pro MK Vlkov  89 250 Kč 

B. Investice v dopravě
Přestavba Dukel. náměstí a ul. J. z Poděbrad  6 058 103 Kč 
Regenerace sídliště IV. a V. etapa  11 454 145 Kč
Průmyslová zóna Vlkov  111 073 Kč 
Chodník ul. Krkonošská  502 530 Kč
Kruhová křižovatka Kotíkova-chodníky  501 542 Kč
ul. Školní (příprava)  113 462 Kč
oprava komunikace ul. Šlejharova  990 025 Kč
oprava šachet, vpustí a kanaliz.ul. Šlejharova  349 364 Kč
chodníky a značky zklidnění centra  542 269 Kč
místní komunikace Vrchovina-asfalt.povrch  496 661 Kč
oprava chodníku v ul. Ruská  330 923 Kč

Investiční oddělení

INVESTICE MĚSTA V ROCE 2009

Běžná media se většinou zabývají akcemi většího rozsahu a na menší věci není tolik prostoru. Proto si pro lepší informovanost 
občanů města dovolujeme předložit podrobnější rozpis o akcích, na kterých se podílelo investiční oddělení Města v loňském 
roce. Pokud by někdo měl zájem o detailnější informace, jsme mu na radnici samozřejmě k dispozici.
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V pátek 8. ledna 2010 se sešli 
členové sboru dobrovolných 
hasičů z Nové Paky v novo-
packé zbrojnici, aby zhodnotili 
svoji činnost za uplynulý rok.
Úderem sedmnácté hodiny 
zahájil řídicí schůze Karel Ná-
levka Výroční valnou hromadu 
novopackého sboru, na které 
přivítal vzácné hosty: 
plk. Mgr. Libora Zikeše – ředi-
tele HZS územní odbor Jičín, 
JUDr. Ing. Rudolfa Cogana 
– místostarostu MěÚ Nová 
Paka, mjr. Dmitrije Tomince 
– velitele požární stanice Jičín, 
mjr. Ing. Ladislava Oborníka 
– vedoucího oddělení IZS HZS 
Jičín, Josefa Maška – starostu 
okrsku Pecka, npor. Ing. Mar-
tina Noska – pracovníka kraj-
ského operačního střediska v 
Hradci Králové, Pavlínu Krej-
čovou – zástupkyni pivovaru 
Nová Paka, Milana Slabocha 
a Vlastislava Skořepu – před-
stavitele Autoklubu Nová Paka 
a zástupce ze sborů Lázně Bě-
lohrad a Vrchoviny.
Na úvod schůze vystoupili 
se svým krátkým programem 

členové kroužku mladého ha-
siče, kteří předvedli ukázku ze 
své činnosti. Poté již starosta 
sboru Bc.Milan Pospíšil před-
nesl hlavní zprávu o činnosti 
sboru za rok 2009, kterou ještě 
doplnili za výjezdní jednotku 
její velitel Martin Kubišta, za 
družstvo žen Jana Ottová a za 
oddíl mladého hasiče Lubomír 
Exner. 
Jak vyznělo z přednesených 
zpráv, činnost sboru byla i 
v roce 2009 velice bohatá. 
Soutěžní družstvo mužů i dvě 
družstva žen se zúčastnila okrs-
kové soutěže na Kumburském 
Újezdě, dětský kolektiv něko-
lika soutěží včetně okresního 
kola v Cerekvici nad Bystřicí, 
kde starší družstvo obsadilo 7. 
místo a mladší skončilo na 3. 
místě. V minulém roce také 
reprezentovala Novou Paku i 
družstva v dorosteneckých ka-
tegoriích. V okresním kole se 
dívky i chlapci z Nové Paky 
umístili na prvních místech a 
zajistili si postup do krajského 
kola, které se konalo v červnu 
v Solnici poblíž Rychnova nad 

Kněžnou. Dorostenci z Nové 
Paky vlivem školních povin-
ností museli svoji účast odříci, 
děvčata zde však vybojovala 
krásné 2. místo, když je od po-
stupu na mistrovství republiky 
dělily necelé dvě vteřiny.
Členové výjezdní jednotky 
pravidelně zabezpečovali asi-
stenční hlídky na kulturních i 
sportovních akcích ve městě 
(plesy, divadelní představení 
v MKS, motoristické závody 
ve Štikovské rokli a jiné...). 
Z kulturních akcí, pořádaných 
sborem, si získal velikou ob-
libu tradiční hasičský ples v 
P-Centru Militký, který byl 
opět beznadějně vyprodán ně-
kolik týdnů předem. Pomohli  i 
s uspořádáním okresního plesu 
hasičů ve Valdicích. Podařilo 
se uskutečnit mikulášskou zá-
bavu pro hasiče a jejich rodiny, 
kde Mikuláš s čerty rozdával 
těm hodným dárky, ty zlobivé 
naopak čerti odnesli do pekla, 
vlastně baru.
Velkou chloubou novopackých 
hasičů je jejich historická tech-
nika, PRAGA AN z roku 1928 

a požární žebřík FORD AZ 
18 z roku 1939. I díky našim 
sponzorům z řad místních 
podnikatelů se v uplynulém 
roce dařilo zajistit potřebné 
opravy a údržbu na obou těchto 
vozidlech, a mohli jsme se tak 
zúčastnit několika akcí, oslav a 
soutěží v regionu. 
U příležitosti svátku svatého 
Floriána ( patrona hasičů) jsme 
opět zpřístupnili hasičskou 
zbrojnici široké veřejnosti a ve 
spolupráci s HZS jsme uspo-
řádali Týden otevřených dve-
ří. Tato akce se vždy setkává s 
velkým zájmem hlavně u mladé 
generace. 
Dne 20.června proběhly v 
Nové Pace na Masarykově 
náměstí Slavnosti Slunovratu, 
kterých se účastnili nejenom 
novopačtí hasiči, ale i hasiči z 
okolních sborů. V sobotu dopo-
ledne prošel městem slavnostní 
průvod, kterému dominovali 
právě hasiči a jejich historická i 
současná technika. Na náměstí 
nejprve předvedli svoje umění 
mladí hasiči z Nové Paky a 
Vrchoviny, poté následovaly 

V pátek 8. ledna 2010 se sešli členové kroužku mladého ha- Kněžnou. Dorostenci z Nové a požární žebřík FORD AZ 

NOVOPAČTÍ HASIČI HODNOTILI .  .  .
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ukázky činnosti koňských 
stříkaček, kde se postupně u 
proudnic střídali mladí i staří 
hasiči, ale i veřejnost, ukázka 
lezecké skupiny profesio-
nálních hasičů z HZS Jičín, 
kteří slanili z vysokozdvižné 
plošiny, a na závěr hasičského 
bloku předvedlo nejlepší druž-
stvo okrsku z Radkyně požární 
útok. Po celou dobu probíhala 
současně i ukázka moderní 
i historické techniky včetně 
odborného výkladu. Odpoled-
ne jsme se pak všichni sešli v 
novopacké zbrojnici, kde bylo 
připraveno malé pohoštění a 
večer taneční zábava. 

V létě jsme pro členy sboru a 
jejich rodinné příslušníky opět 
uspořádali venkovní posezení 
spojené s opékáním vepřové 
kýty. Tato tradiční akce je myš-
lena jako poděkování členům 
sboru za jejich obětavou práci. 
V prosinci jsme zorganizovali 
tajný výlet s překvapením a 
těsně před Vánoci i vánoční 
besídku pro nejmenší. Bylo to 
odpoledne plné her a soutěží a 
každé z dětí si domů odneslo i 
sladkou odměnu.
Tolik tedy alespoň krátce z 
celoroční činnosti sboru. Není 
myslím nutné dodávat, kolik 
hodin odvedou dobrovolní ha-

siči při cvičeních, školeních, 
brigádách, zásazích....
Po shrnutí loňského roku násle-
dovalo předání Čestných uzná-
ní OSH, věrnostních stužek a 
medailí Za zásluhy několika 
členům našeho sboru. Po do-
znění potlesku vyznamenaným 
se již přistoupilo k nejdůleži-
tějšímu bodu programu, a sice 
volbě nového výboru sboru. 
Jednohlasně byl odsouhlasen 
návrh, aby předešlý a úspěšný 
výbor pracoval dalších 5 let ve 
stejném složení jako doposud.
Na závěr naší slavnostní schůze 
se rozproudila živá diskuze, ve 
které vystoupili všichni hosté. 

V závěrečném usnesení si 
novopačtí hasiči odhlasovali, 
že se i nadále budou aktivně 
věnovat svému hasičskému 
poslání, vzorně pečovat o histo-
rickou techniku a dále rozvíjet 
práci s mládeží. Pomohou také 
s uspořádáním krajského kola 
dětí a dorostu, které se bude 
konat v polovině června právě 
v Nové Pace.

Lubomír Exner
SDH Nová Paka

Několik rad a opatření, jak 
nejlépe předejít vloupáním 
do sklepních kójí
– zamykejte veškeré vchody 

v domě, a to i ve dne
– zajímejte se o neznámé 

osoby, které se neopráv-
něně zdržují v budově i ve 
sklepních prostorách

– v kójích pokud možno neu-
kládejte drahé nářadí, spor-
tovní vybavení (jízdní kola, 
lyže apod.), elektroniku a 
další cenné věci

– v případě, že dojde k vlou-
pání, zásadně nevstupujte 
dovnitř, neuklízejte

– ve všech těchto případech 
neprodleně informujte Po-
licii ČR na lince tísňového 
volání 158 

Záleží právě na vás, zda svojí 
lhostejností zvýšíte zlodějům 
šanci na úspěch!!!

Několik rad a opatření, jak 

POLICEJNÍ
ZPRAVODAJSTVÍ

Zloděj se 
vybavoval 

na lyže
Během posledních několika 
dnů se vloupal v Nové Pace 
neznámý pachatel do sklepní 
kóje jednoho z panelových 
domů v ulici K Hájku.
Uvnitř vše nejdříve řádně 
prohledal, a poté zde od-
cizil sjezdové lyže Elan a 
lyžařské boty Rossignol. 
Majitel vyčíslil škodu na 
nejméně 10 tisíc korun. 
Případ šetří novopačtí poli-
cisté jako přečin krádeže a 
porušování domovní svo-
body.
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Pozvánka 
na Jivínského 

Štefana
Ve středu 25. února 2010 
od 16 hodin se uskuteční 
v sále sokolovny v Libuni 
udílení Jivínského Štefana 
za pozoruhodný kulturní 
počin roku 2009 a za dlou-
hodobou kulturní činnost. 
Díky několika nominacím 
z Nové Paky nechybí ani 
její zástupci. 
Letošní ročník bude plný 
překvapení, neboť svá ta-
jemství odhalí obec Libuň, 
pořadatel - jivínská komise 
i moderátorka Jarmila No-
votná. Všichni příznivci 
kulturních snah nenechte 
si toto setkání ujít, vždyť 
je to příležitost k výměně 
zkušeností a poděkování!

 (Bk)

Jak rostou pravé „české ručič-
ky“ jsme se mohli přesvědčit 
20. ledna 2010 na ZŠ Komen-
ského.
Na toto odpoledne bylo pro 
budoucí prvňáčky a jejich 
kamarády připraveno pra-
covní odpoledne, kdy si děti 
vyráběly jednoduché obrázky 
z různých materiálů. Hned v 
15 hod už přede dveřmi 1. tříd 
postávaly nedočkavé děti v 

ZLATÉ ČESKÉ RUČIČKY.....
doprovodu svých rodičů, aby 
si společně s paní učitelkou 
vyrobily své první výrobky 
ve škole, kterou možná budou 
jednou navštěvovat. U stolečků 
se vyrábělo z textilu, molitanu, 
papíru, lepilo se, stříhalo, trhalo 
a sestavovalo...
A tak si v konečné fázi mohly 
děti domů odnést své sněhulá-
ky, berušky, panáčky. Všechny 
nás přesvědčily, že zlaté české 

ručičky nejsou jen planý po-
jem, a práce jim šla pěkně od 
ruky, takže stihl každý udělat 
všechno a ještě si mnozí pohráli 
na koberci. 
Toto výtvarné odpoledne do 
školy přilákalo kolem 20 dětí 
a nikdo neodcházel s prázdnou, 
natož pak se slzičkami. Už se 
na vás těšíme za 14 dní, kdy 
vás budeme moci přivítat na 
slavnostním zápisu do prvních 
tříd. 

Kolektiv ZŠ Komenského.
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Očkování psů proti borelióze
Borelióza neboli lymeská choroba je infekční onemocnění, 
které přenášejí infikovaná klíšťata a podle některých studií 
i bodavý hmyz. Původcem je bakterie Borrelia burgdorferi, 
jež napadá především nervový a pohybový systém. One-
mocnění se může projevovat kulháním, bolestivostí kloubů, 
někdy horečkou, netečností a nechutenstvím. Nervové a 
kožní příznaky, na rozdíl od projevů tohoto onemocnění u 
lidí, pozorujeme u psů zřídka. Klinické projevy onemocnění 
se objevují až několik měsíců po nakažení. Pokud není one-
mocnění rozpoznáno včas, může zanechat trvalé následky. 
Léčba je zdlouhavá. Spočívá v podávaní antibiotik po dobu 
3 – 4 týdnů, případně lze doplňkově podávat léky působící 
proti zánětu a bolesti. Někdy dochází k opakovaným proje-
vům onemocnění i přes úspěšnou léčbu.
Nyní máte možnost chránit svého psa očkováním - vakcí-
nou evropského původu od špičkového světového výrobce. 
Vhodné je zahájit očkovací schéma v zimních měsících tak, 
aby chráněnost nastoupila před začátkem sezóny klíšťat. Lze 
vakcinovat zdravá štěňata od stáří 12 týdnů. Po první dávce 
následuje za 3 – 5 týdnů aplikace 2. dávky. Plná tvorba pro-
tilátek nastupuje za 2 – 3 týdny po druhé dávce. Přeočkování 
se provádí po 12 měsících, v rizikových oblastech po 6 mě-
sících. Na Novopacku se onemocnění vyskytuje. Od měsíce 
února až do konce roku poskytujeme vakcínu proti lymeské 
borelióze se slevou 20% na každou dávku. Použití antipara-
zitárních obojků a spot-onů nechrání zvířata před vznikem 
onemocnění, pouze snižuje riziko nákazy!

Dále Vás upozorňujeme na změnu ordinačních hodin:
Pondělí  8.00 – 9.00  14.00 – 18.00
Úterý  8.00 – 9.00  15.00 – 18.00
Středa  8.00 – 9.00  14.00 – 18.00
Čtvrtek  8.00 – 9.00  14.00 – 18.00
Pátek  8.00 – 9.00  15.00 – 18.00
Sobota, neděle  8.00 – 9.00

Od ledna 2010 došlo k navýšení DPH, ceny všech vakcín 
však zůstávají v naší ordinaci  stejné jako v loňském roce.

Dále Vás upozorňujeme na změnu ordinačních hodin:

foto: M. Suchánek
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Úvodem bych chtěl říct, že No-
vopacko je velice krásným, za-
jímavým územím, s nádhernou 
přírodou, lemovanou lesy, poli 
i loukami. Tím, že je zde větši-
na travních porostů, eroze půdy 
není tak výrazná, což umožňuje 
udržení vody v krajině. 
Tím, že se přestalo na půdě 
intenzivně hospodařit, myslím 
použití chemie, těžkých strojů, 
i to pomohlo, že se ráz krajiny, 
zejména větších ploch, mění 
k lepšímu. 

Pane Sedláčku, v současné 
době jste přešel od chovu doj-
ných krav k chovu  masného 
skotu. Co vás k tomu vedlo?
Důvodů je několik. Především 
– ten hlavní spočívá v neren-
tabilitě výroby mléka. V roce 
1993 obdržel zemědělec za 
litr 5,50 Kč, dnes je to 6,00 
Kč. V obchodě stál tehdy 5 – 6 
korun a dnes ho koupíte za 15 
Kč. Přitom náklady na výrobu 
mléka pro zemědělce několika-
násobně vzrostly.Uvědomme 
si náklady na elektřinu, mzdy 
zaměstnanců, pohonné hmoty 
atd. Další důvod, proč jsem 
přešel k chovu masného skotu, 
je snaha využít pozemky v Uh-
lířích a v Dolním Javoří, které 
jsou velmi svažité a nevhodné 
k zemědělské práci. Jedinou 
možností je pastva.Neméně 

Aby krajina přinášela obživu, užitek i perspektivuAby krajina přinášela obživu, užitek i perspektivu

ROZHOVOR S .  .  .  

Věru, není jich mnoho, a bohužel, rok co rok ubývají. Přitom bez produktů jejich práce se nikdo z nás neobejde. Ano, řeč je o našich 
zemědělcích. Jedním z nich je Radomír Sedláček z Valdova. Vyučený traktorista a absolvent Střední zemědělské školy v Kostelci 
nad Orlicí. Uznávaný odborník v oboru. Začínal jako traktorista na tehdejším státním statku ve Valdově, později vykonával funkci 
technika v rostlinné i živočišné výrobě, posléze v letech 1987 -1992 byl vedoucím hospodářství. Od roku 1993 hospodaří jako soukro-
mý zemědělec na pronajaté zemědělské půdě o výměře téměř 420 hektarů. Je prakticky jediným na Novopacku, kdo obhospodařuje 
tak velkou plochu půdy. Co to však obnáší v současné době, je tématem následujícího rozhovoru.

důležitým důvodem je eko-
nomika v pěstování obilovin. 
Zde, na Novopacku, je zhruba 
polovina orné půdy, kde se dají 
pěstovat obiloviny. Z nich část, 
jako kukuřice nebo jeteloviny, 
byly určeny ke krmení dojného 

skotu. Další část, zhruba 20 
procent, byla na pěstování 
olejnaté řepky. To vše, vlivem 
nepříznivé ekonomické situace, 
zaniklo. Uvedu příklad: v roce 
1993 dostal zemědělec za me-
trák pšenice 300 Kč a rohlík 
stál 30 – 50 haléřů. Dnes 
dostane za metrák pšenice 220 
až 240 Kč, ale při daleko vyšší 
provozních nákladech – a roh-
lík? Všichni víme, kolik stojí. 
Takže vliv zemědělců na cenu 

potravin je zhruba ve výši 20 
– 40 procent.

Jsme v roce 2010 …
S ohledem na průběh světové 
krize to bude složité i pro nás, 
zemědělce. Jsme součástí ná-

rodního hospodářství. Jedno 
souvisí s druhým. Tlak je na 
ceny. Problém je v tom, že u 
většiny zemědělských komodit 
jsou ceny pod hranicí ren-
tability. Vše bude záležetna 
tom, jak se budeme dostávat 

z krize. Je to otázka odbytu, 
státního rozpočtu. Jestli je náš 
zemědělec závislý zhruba z 25 
procent na státních dotacích 
– pokud nebudou – kolotoč 
se roztáčí. Zemědělec nemá 

finanční zdroje a přesto po-
třebuje investovat, např. do 
strojního vybavení, dopravní 
i zpracovatelské techniky, měl 
by dávat pracovní příležitosti 
nejen ve svém odvětví, ale i ve 
stavebnictví, strojírenství, v ob-
chodě a mohl bych pokračovat. 
A co je zvlášť bolestivé – rapid-
ně klesá zájem mladých o práci 
v zemědělství. Uvedu příklad 
z nedalekého učiliště. Před řa-
dou let bylo v jednom ročníku 
60 žáků, dnes vykazuje pouhých 
8 mladých adeptů. Co však dál? 
Z tohoto počtu jdou dvě třetiny 
mimo zemědělství. Přitom to 
budou kvalifikovaní mechani-
ci, opraváři. Pochybuji, že to 
i v jiných učilištích bude lepší. 
Mám u sebe na praxi učně 3. 
ročníku. Je šikovný a doufám, 
že jej udržím i do budoucna. 
Dnes, když se podíváme do ze-
mědělských podniků a firem, 
většina vedoucích pracovníků 
a manažerů je ve věku 55 let a 
výše. Jaká bude za ně náhrada 
třeba za deset let, když nebu-
deme mít odborníky připravené 
nejen teoreticky, ale i z praxe? 
A tady ty zkušenosti, ať chceme 

nebo nechceme, musejí být. Bo-
hužel, i vysoké školy se potýkají 
s tímto problémem, velká část 
absolventů odchází mimo obor. 
Osobně mám to štěstí, že mě v 
mém pracovním nadšení pod-
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poruje rodina, pomáhá mi a 
doufám, že mladší syn, absol-
vent střední zemědělské školy, 
bude pokračovat v této nepříliš 
jednoduché profesi. 

Jak tedy do budoucna?
Těžká otázka, faktem je, že 
už dlouhodobě postrádáme 

zemědělskou koncepci. Tím, 
že si každý určuje trendy 
sám – v zájmu volného trhu 
–vyvstávají z toho problémy, 
které zemědělec sám není scho-
pen vyřešit. Na ministerstvu 
zemědělství se střídají ministři 

– každý s jinou, zpravidla úplně 
odlišnou představou. Současný 
ministr slíbil, že zpracuje kon-
cepci s výhledem minimálně 
na 10 let. Pro zemědělskou 
výrobu by byl vhodnější ještě 
delší časový úsek. Abychom 
konečně věděli, co po nás stát 
chce, co máme dělat. Jestli 

chce, abychom pouze udržovali 
krajinu a dá nám dotace, pak 
nebudeme produkovat potra-
viny. Musí to však být pro ze-
mědělce rentabilní. Je tady ale 
problém, na který dlouhodobě 
upozorňujeme. Tím je potravi-

nová bezpečnost občanů v ČR. 
Jestliže stát proklamuje jader-
nou, energetickou bezpečnost, 
případně další, jak asi bude 
reagovat, kdyby se ve světě, 
odkud dovážíme potraviny, 
- něco přihodilo? My nejsme 
například soběstační ve výro-
bě vepřového, drůbežího masa, 

cukru a dalších komodit. Pokud 
by se nedovezly ze zahraničí, 
může nastat jejich nedostatek 
– a jestli ano – tak za jakou 
cenu je budeme nakupovat? 
Proto také naléhavě voláme 
po dlouhodobější koncepci. Je 

pro nás důležité vědět, co stát 
chce, jakým způsobem se chce 
postarat o občana a jak zabez-
pečit potraviny. Zemědělci se 
podle toho zachovají. 

Vraťme se zpět, na Novopac-
ko....
V našich podhorských podmín-

kách se těžko budou 
pěstovat nějaké 
intenzivní plodiny. 
Pro náš region je 
spíš důležité udržet 
chov skotu, mléč-
ného nebo mas-
ného, pro udržení 
ekologického rázu 
krajiny. Na polích, 
která tomu svojí 
polohou vyhovují, 
pak se samozřejmě  
věnovat osevu obi-
lovin. Je pravda, že 
poněkud ustupujeme 
od intenzity prací 
v zemědělství, ale 
pokud chceme mít 
krajinu dobře za-
bezpečenou s ozdra-
věním vodních 
zdrojů, je to jedna 
z cest. Jiná situace 
je však s možnou 
intenzifikací na 
Hořicku, Jičínsku, 
Poděbradsku, v Po-
labí a na Moravě. 
Každý region má 

svá specifika. Je však na nás, 
abychom tuto krajinu nejen 
kultivovali, ale také aby nám 
všem přinášela obživu, užitek 
i perspektivu. 

 Oldřich Houška
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V roce 2009 se občanskému 
sdružení Život bez bariér 
z Nové Paky podařil velký 
kus práce.
Vzhledem k získané dotaci 
na Individuální projekt – so-
ciální rehabilitace pro osoby 
s tělesným postižením jsme 
získali 5,7 mil. Kč. Aktivita je 
součástí projektu Služby soci-
ální prevence v Královéhradec-
kém kraji. Veřejná zakázka je 
financována z ESF a státního 
rozpočtu ČR prostřednictvím 
OPLZZ. 
Další významnou dotaci jsme 
získali na rekonstrukci hospo-
dářské budovy v areálu bývalé 
nemocnice v Nové Pace, dnes 
Centrum Klášter. Tato dotace 
z ROP NUTS II Severovýchod 
na projekt pod názvem Cent-
rum bez bariér v Nové Pace 
je v částce 28,3 mil. Kč. Po 
rekonstrukci bude tato budova 
sloužit k poskytování komplex-
ních sociálních služeb. 
V letošním roce jsme dokon-
čili v areálu Centrum Klášter 
rekonstrukci bývalé psychi-
atrie, která bude sloužit jako 
Denní stacionář a zároveň 
jsme zrekonstruovali zpevně-
ní přilehlé plochy. Podařilo 
se to díky dotaci z MPSV, 
Města Nová Paka, sponzorům 
a svépomocí. Celkový náklad 
na rekonstrukci činil 6,5 mil. 
Kč. Tato opravená budova je 

BILANCUJEME -  ROK 2009 V ŽIVOTĚ BEZ BARIÉR

již kapacitně naplněna. Sociál-
ní služby zde poskytujeme pro 
20 klientů. 
Přes všechny tyto administra-
tivně a finančně náročné pro-
jekty jsme uspořádali v průbě-
hu roku bezpočet různých akcí 
- tradiční sportovní akce Hry 
bez hranic se zúčastnilo 220 

klientů z celé ČR, pro širokou 
veřejnost jsme uspořádali 
jako každý rok velikonoční a 
vánoční jarmark v objektu 
Centrum Vyšehrad, již tradiční 
kulturní festival Klášter žije a 
mnoho dalších. Pro zdravotně 
postižené klienty tým soci-
álních pracovníků pořádal 
bezpočet výletů, sportovního 

vyžití, kultury a vzdělávání. 
Občanské sdružení zapůjčilo 
kompenzační pomůcky něko-
lika desítkám lidí z celé České 
republiky, v projektu Prevence 
proti úrazům 4 školitelé sdru-
žení navštívili základní školy 
v pěti krajích České republiky 
a o životě s handicapem se do-

zvědělo více než 2500 dětí. 
Zaměstnanci chráněné dílny 
v Centru Vyšehrad produkují 
stovky výrobků z keramiky, 
tkané výrobky a výrobky 
z různých dalších materiálů. 
Dárky pro radost byly prodá-
vány na Kopidlenském kvítku, 
na Hrubé pouti v Nové Pace, 
na Svatojakubském jarmarku 

řemesel v Miletíně, pravidelně 
v Anenských lázních v Láz-
ních Bělohrad a na desítkách 
míst Královéhradeckého a 
Libereckého kraje. Uspořá-
dali jsme vernisáže a výstavy 
v Turnově, v Semilech, v MKS 
v Nové Pace a nakonec pod zá-
štitou senátora MVDr. Jiřího 

Lišky i v Senátu České 
republiky. 
Neziskový sektor, tedy i 
naše občanské sdružení 
nemá v době vládních 
škrtů „na růžích ustláno”. 
Proto bez pomoci nadací, 
nadačních fondů, státní 
správy a podpory firem 
i jednotlivců bychom ne-
mohli pomáhat těm, kteří 
to potřebují. Nemohli by-
chom poskytovat sociální 
služby stovkám zdravot-
ně postižených občanů 
z regionu Novopacka a 
okolí. Letošní krizi jsme 
překonali hlavně proto, 
že místní firmy nám po-
čkali i přes rok s platbami 

za materiál a služby. Jsme za 
to nesmírně vděčni, děkujeme 
a moc si toho vážíme. Za roz-
vojem a úspěchy sdružení je 
hlavně každodenní tvrdá práce 
každého jeho zaměstnance. 
Výrazným úspěchem letošní-
ho roku bylo ocenění projektu 
Centrum bez bariér v Nové 
Pace Nadací OKD v Ostravě 
jako projekt roku. Krásnou 
tečkou na závěr roku bylo 
pozvání paní Dagmar Havlové 
na charitativní bazar do Pražské 
křižovatky v Praze. Setkávání 
s manželi Havlovými a dlouho-
dobá spolupráce s Nadací Dag-
mar a Václava Havlových Vize 
97 je pro sdružení veliká čest. 
Díky finančnímu příspěvku Na-
dace OKD v částce 150 tis. Kč 
máme připravenou vizualizaci 
barokního kláštera, společně se 
záměrem celého využití areálu 
Centrum Klášter. Připravuje-
me projektovou dokumentaci 
rekonstrukce kláštera v obje-
mu cca 6 mil. Kč, abychom 
mohli podat žádost o dotaci z 
evropských fondů, které končí 
v roce 2013. Děkujeme všem, 
kteří nám pomáhají.

Jitka Fučíková
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Umírání a smrt je právem 
aktualizované téma, o kte-
rém bychom měli uvažovat, 
a to jak v rovině lidské, tak i 
profesionální. Jestliže si totiž 
člověk bude opakovakovaně 
připomínat konečnost svého 
života, bude pak zcela jistě 
jinak a odpovědněji zacházet s 
drahoceným časem, který mu je 
pro pobyt na tomto světě dán. 
Nepochybně bude též vníma-
vější k problémům občanů, 
kteří už stojí na prahu smrti.
Možná to zní paradoxně, ale 
právě zdraví a ekonomicky 
činní lidé mohou pro vážně 
nemocné a umírající  něco 
udělat. Svými rozhodnutí-
mi i praktickými činy totiž 
vytvářejí (nebo nevytvářejí) 
podmínky pro důstojný závěr 
lidského života svých spolu-
občanů. Bez znalosti věci je 
pak konkrétní pomoc pouze 
iluzorním přáním, které už 
nikdo neposlouchá.
Hospicové občanské sdružení 
Duha, které vzniklo v Hoři-
cích v dubnu roku 2009, si 
dalo za cíl zbudování domácí 
hospicové péče v tomto re-

gionu. Nejprve byla uvedena 
do provozu poradna domácí 
hospicové péče s půjčovnou 
zdravotnických pomůcek, ná-
vazně pak domácí hospic jako 
pilotní projekt v ČR. Dalšími 
a přínosnými navazujícími 
aktivitami jsou: 
- telefonická poradna pro 

místní i okolní pacienty
- zapůjčení polohovacích 

lůžek, invalidních vozíků, 
aktivních antidekubitních  
matrací, koncentrátoru kys-
líku 

- ediční a edukační činnost - 
tisk informačních materiálů 
a organizace seminářů pro 
odbornou a laickou veřej-
nost

- svépomocná a poradenská 
péče pro pečující rodiny a 
pozůstalé

- veřejná specializovaná  
knihovna, která poskytuje 
odborné i populárně naučné 
knižní tituly vztahující se k 
paliativní péči

I když za poslední roky došlo 
k celé řadě změn, k vytvoření 
komplexního systému péče o 
umírající nedošlo. Proto kaž-

Domácí hospicová péče

Česká křesťanská akademie a skautské 
středisko SOPKA

Vás srdečně zvou na přednášku

 Jany Sieberové 
 a MUDr. Pavla Siebera
 z občanského sdružení 
 DUHA Hořice
 DOMÁCÍ 
 HOSPICOVÁ PÉČE
která se koná dne 23. února 2010 v 18.00 hodin
ve skautské klubovně Nová Paka

Vstupné dobrovolné

dý, i malý počin může přispět 
ke kultivaci stávajících forem 
péče o umírající a jejich rodi-
ny. Ostatně to byl i důvod, proč 
jsme přijali pozvání k vám do 
Nové Paky. Proto vás srdečně 

zveme na přednášku o domácí 
hospicové péči, o jejím přínose 
a jejím úskalí. 

Jana Sieberová
o.s. Duha Hořice
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V neděli 27. prosince bylo farářem Mgr. Pavlem Kalitou požehnáno sousoší Svaté Rodiny, které od roku 1716 stojí nedaleko 
klášterního kostela Nanebevzetí Panny Marie v Nové Pace.
Na slavnosti promluvil za Město místostarosta Ing. J. Hendrych. Sousoší bylo restaurováno za finanční podpory Minister-
stva kultury ČR z programu podpory obnovy kulturních památek a Města Nová Paka. Restaurování provedl akademický 
sochař Jan Bradna a sochař a kameník Tomáš Váňa, kteří již restaurovali několik významných památek v Nové Pace a 
jejím okolí.

POŽEHNÁNÍ SOUSOŠÍ SVATÉ RODINY

Požehnání sousoší Sv. Rodiny předcházela mše v klášterním 
kostele

Slavnosti se zúčastnilo mnoho lidí z Nové Paky a okolí

Pro návštěvníky bylo připraveno vánoční občerstvení

Sousoší požehnal 
farář 
Mgr. Pavel Kalita
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R. U.: Martino, upřímně, ne-
máte pocit, že spojení tolika 
profesí v jedné osobě nedovo-
luje věnovat se všemu na sto 
procent?
M.A.Č.: Určitě ne. Ve všech 
oborech, kterým se věnuji, 
totiž existují styčné body a mé 
aktivity se vzájemně výborně 
doplňují. Nejvíce energie a 
plánů vkládám v současné 
době do kavárny, která se od 
loňského léta vcelku úspěšně 
rozjíždí. Kavárna Eden byla 
od počátku projektována jako 
příjemný prostor pro posezení 
nad kvalitní kávou a zároveň 
jako stylová platforma pro 
pořádání kulturních pořadů, 
přednášek, besed apod. Od 
začátku jsme věřili, že kavárna 
zaplní určitou mezeru v místní 
nabídce služeb. Postupně jsme 
v loňském roce vytvořili nabíd-
ku služeb, jíž vycházíme vstříc 
širokému spektru klientů. Pod 
jednou střechou tak vedle již 
léta úspěšně fungujícího fit-
centra Eden najdou solárium, 
saunu, mohou využít nabídky 
masáží, navštívit hodinu ori-
entálního tance a ještě si zajít 
na skleničku dobrého vína nebo 
italské kávy Lavazza. 
R.U.: Loňský rok podnikání 
příliš nepřál, nevzalo vám to , 
jak se říká, vítr z plachet?
M.A.Č.: Nevzalo a naopak 
musím říct, že na letošní rok 
se vysloveně těším. Kavárna si 
za krátkou dobu své existence 
už začala vytvářet stálou kli-
entelu, která se, jak doufáme, 
s pozvolným polevováním krize 
bude nadále rozšiřovat. Velkou 
pochvalu jsme od stávajících 
hostů utržili za tak zdánlivé 
maličkosti, jako je dokonale 
čisté nádobí, příjemná hudba 
k poslechu, možnost vstupu 
s pejsky anebo herní stoleček 
pro děti s hračkami a knížka-
mi. Pochvalují si u nás mamin-
ky s kočárky, pořádáme třídní 
srazy, lze u nás příjemně strávit 
či zakončit obchodní schůzku, 
posedět při drinku po cvičení 
v posilovně a mám velkou 
radost z toho, jakou oblibu si 
u našich zákazníků získaly 
kulturní programy, které tu 
pořádáme.

R.U.: Můžete nám je krátce 
přiblížit?
M.A.Č.: Obrovskou odezvu 
mají momentálně Arabské ve-
čery v Kavárně Eden. Konají 
se jednou až dvakrát do mě-
síce a jde o tematický večer, 
během kterého hosté ochut-
nají arabské speciality, jako 
například egyptské zákusky, 
voňavou kávu s kardamomem, 
sladký sahlep anebo si zakouří 
vodní dýmku. Celý večer je 
podkreslen orientální hudbou 
a doprovázen vystoupením 
orientálních břišních tanečnic 
z celé ČR. Od zahájení provozu 
kavárny proběhly také besedy 
a přednášky, například beseda 
zaměřená na turistický ruch 
v Egyptě a přednáška na téma 
Duly a přirozený porod. Na le-
tošní rok chystáme celou řadu 
dalších programových večerů. 
Na pořadu je hudební večer 
s akordeonem, šansonový ve-
čer, další besedy, jazz jam atd. 
V prostorách kavárny je navíc 
stále v provozu Galerie Aurum, 
kde se na březen 2010 chystá 
nová výstava fotografií. Nepře-
tržitě u nás v kavárně probíhají 
také prodejní výstavy šperků. 
Všechny aktuální informace 
lze najít na webových strán-
kách www.edencentrum.cz.
R.U.: Dozvěděl jsem se také, 
že letos zahajujete pora-
denskou činnost jako dula? 
Mohla byste tuto profesi 
čtenářům přiblížit?
M.A.Č.: Dula je v našich ze-
mích zatím spíše málo známý 
pojem. Jedná se o profesio-
nální pomocnici a průvodkyni 
při porodu. Znamená v mnoha 
případech ohromnou psy-
chickou a fyzickou oporu pro 
maminky jak při přípravě na 
porod, tak při jeho samotném 
průběhu. Nejedná se o profesi 
zdravotnickou, není to porodní 
asistentka, ani ji v žádném pří-
padě nemůže zastupovat. Dula 
porod nevede, pouze rodičku 
doprovází jako ženská opora 
a pomocnice tak, jak to bývalo 
v historii lidstva ve všech kul-
turách běžné a přirozené. Její 
přínos spočívá v tom, co bo-
hužel moderní lékařská péče 
od 20. století v péči o matku a 

dítě poněkud vytěsnila: zacho-
vání intimity, lidské blízkosti a 
důstojnosti, bezpečí a důvěry 
v době, která je pro maminku 
i miminko a jejich další život 
klíčová. Já osobně se chci jako 
dula a členka České asociace 
dul zaměřit jak na doprová-
zení maminek k porodům, tak 
na předporodní poradenství. 
Když jsem na začátku hovořila 
o styčných bodech mých profes-
ních činností, nabízí se právě 
zde ideální příklad: propojení 
péče o ženu jako matku a no-
sitelku života a ženské energie 
s vedením kurzů orientálního 
tance, které mají na ženský 
pohybový aparát ohromně 
pozitivní vliv.
R. U.: Mluvíme-li o orien-
tálním tanci, zmiňovala jste 
také, že na březen 2010 chys-
táte coby organizátorka vel-
kou orientální show v MKS 
v Nové Pace?
M.A.Č.: Ano, ráda bych čtená-
ře Achátu a širokou veřejnost 
pozvala na program ORIENT 

NA AKTUÁLNÍ TÉMA.. .

K rozhovoru jsem se sešel s Martinou Ahmed Čermákovou, provozovatelkou kavárny, lektorkou angličtiny, překladatelkou 
a lektorkou orientálního tance.

EXTRAVAGANZA, který se 
koná ve středu 3. března 2010 
v divadelním sále MKS v Nové 
Pace. Podtitul akce zní Show 
orientální hudby, tance a folk-
loru. Jsem pyšná, že se mi po-
dařilo k účasti na show pozvat 
orientální tanečnice Shereen 
a Sahar, které patří v oboru 
klasického profesionálního 
orientálního tance ke skuteč-
ným hvězdám. Dále v progra-
mu vystoupí tanečnice Tereza 
Štojdl s tancem inspirovaným 
sofijským tancem, známým 
také jako tanec dervišů. Dal-
šími účinkujícími v programu 
jsou tanečnice Malak, Dimitra, 
Khattya, Kadri Habibah, Tina 
Ahmed, v jejichž podání uvidí 
hosté tanec s hořícím svícnem, 
se šavlí, s křídly Isis či se závo-
ji. Show doprovodí svou účastí 
mimo jiné také novopacká bu-
benická formace TadyTudy. 
Program bude opravdu bo-
hatý a věřím, že své diváky a 
příznivce nadchne!

Děkuji za rozhovor. R. Urban
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Kdyby byly dějiny k lidem 
vstřícnější, psali bychom tady 
o Čílových z Nové Paky přede-
vším jako o uměleckém rodu. 
A ačkoli ani jejich výtvarný 
přínos podkrkonošskému 
regionu není zanedbatelný, 
existují i další důvody, proč si 
jejich životy připomenout. Ge-
nerál Antonín Mikuláš Číla je 
nositelem nejvyššího státního 
vyznamenání České republiky 
in memoriam a jeho bratr Ota-
kar se jako jeden z mála lidí 
zapojil do I., II. i III. odboje. 
Po roce 1948 rodina upadla 
v nemilost a tvrdě ji postihly 
komunistické represe.

Celý rod Čílů se v Nové Pace 
začíná výrazněji projevovat ko-
lem roku 1850. Starému panu 
Čílovi porodila první žena pět 
dětí, a když zemřela, oženil se 
s druhou, která mu jich dala 
dalších devět. Z nich se druhý 
nejstarší Antonín narodil v roce 
1883, po absolvování místních 
škol chodil na keramickou ško-
lu v Bechyni a později vystu-
doval Umprum v Praze. Jako 
učitel kreslení a tělocviku se 
vydal do Ruska, kde se usadil 
v Oděse. Dařilo se mu, založil 
tam Sokol a jako funkcionář 
tohoto spolku byl prý před-
staven i carovi. Když v srpnu 
1914 vypovědělo Rakousko-
-Uhersko Rusku válku, začala 
v Kyjevě vznikat Česká druži-
na, která byla vůbec první naší 
zahraniční jednotkou vzniklou 
po vyhlášení války. Vstupovali 
do ní Češi, kteří už žili v Rus-
ku delší dobu, přičemž mnozí z 
nich dosáhli jistého postavení, 
jež jim zajišťovalo slušné pří-
jmy. Přesto se rozhodli toho 
všeho zříci a riskovat své živo-
ty a veškeré jmění ve prospěch 
rodné země. Zároveň tím ale 
demonstrovali svou loajalitu 
carovi, protože jinak by mohli 
být jako rakouští poddaní inter-
nováni a deportováni na Sibiř. 
Hned na počátku, kdy mělo být 
ještě dlouho nejasné, jak celý 
konflikt pro Čechy dopadne, 
se do této dobrovolné armády 
přihlásil i Antonín Číla. 
28. září 1914 legionáři slav-
nostně světili prapor České 
družiny a postupně se začali 
zapojovat do bojů. Hned v jed-
nom z prvních měl prý Antonín 

Číla namále. Na rozvědce kdesi 
v Haliči mu cinkla o závěr puš-
ky nepřátelská kulka, urazila 
ho a sama se odrazila stranou. 
Když pak ruským spolubojov-
níkům ukazoval, že potřebuje 
novou pušku, a vyprávěl, co 
se stalo, prorokovali, že se mu 
do konce války už nic nestane. 
Netušili, jak daleko osud jejich 
předpověď překoná. 
V prvních letech Antonín Číla 
bojoval jako řadový voják 
s ruskou armádou, ale roku 
1916 byl určen důstojníkem 
pro výcvik. Jednu ze svých 
slavných bitev svedli legionáři 
v roce 1917 u Zborova. „Můj 
otec u Zborova velel rotě, 
která byla určena do zálohy,” 
vzpomínal v roce 1994 v člán-
ku Michaela Borovičky Říkali 
si bratře Antonínův syn Jiří 
Číla. „Byl stále, na šišardě‘, 
na pozorovatelně chráněné 
železným plátem s průzorem. 
Jeden dělostřelecký granát vy-
buchl tak blízko, že ho tlaková 
vlna srazila do zákopu, kde 
zůstal ležet. Mezi mužstvem 
vypukla na chvíli panika, 
křičelo, že Číla je mrtvej, ale 
on se zvedl a volal zase na ně, 
že ještě ne!” Svou jednotku 
pak sice bez rozkazu, ale zato 
úspěšně vedl do útoku. V pří-
padě neúspěchu mohl skončit 
před vojenským tribunálem, 
jemu se však risk podařil. Za 
bolševického povstání bojoval 
u Čeljabinska, Jekatěrinburku 
a na dalších místech, v roce 
1919 vedl československý 
pluk, který hájil bezpečnost 
na sibiřské magistrále, o rok 
později velel při ústupu vojsk 
od Krasnojarska. Antonín Číla 
byl také posledním legionářem, 
který v Irkutsku místní moci 
předal tzv. zlatý poklad, tedy 
několik desítek vagónů zlata, 
které legionáři zabavili.
Po absolvování sibiřské anabá-
ze se přes Honolulu, Panamu a 
Gibraltar vrátil domů. Po čase 
se stal velitelem pěší brigády 
ve Vysokém Mýtě, v roce 1923 
pak byl jmenován generálem a 
později velitelem hradní stráže. 
Do penze odešel roku 1938, na 
konci války se ale ještě účast-
nil Pražského povstání. Stejně 
jako za 2. světové války byli 
legionáři tabu i po roce 1948. 
Muži, kteří vydrželi pro svobo-

du své země snášet obrovská 
příkoří, patřili k prvním nepřá-
telům obou totalitních režimů. 
Antonín Číla se stal mluvčím 
Kruhu starodružiníků a jako ta-
kový se podílel na organizování 
mnoha legionářských setkání. 
Kromě jiných akcí se legionáři 
sledovaní estébáky se železnou 
pravidelností scházeli 7. března 
a 14. září u Masarykova hrobu, 
aby se poklonili památce svého 
velitele. Někteří pak končili u 
výslechu, většinou se to však 
snažili brát s nadhledem. Když 
se třeba vraceli z Lán, kde je 
Masaryk pohřben, stavovali se 
v hospodě Na Slovance a jeli-
kož je tam následovali i tajní, 
občas jim legionáři z legrace 
nabízeli, aby se svezli rovnou 
s nimi autobusem a nečekali na 
služební volhu. Ohromná vnitř-
ní síla a až dojemná věrnost, s 
jakou se ještě v pozdním věku 
v Lánech scházeli, ovšem ne-
chávaly estébáky zcela chladné 
a nic jim nebránilo, aby si An-
tonína Čílu pozvali k výslechu 
ještě v jeho 98 letech. Toho 
roku byl vzrůstem malý gene-
rál u Masarykova hrobu napo-
sledy. Po návratu z dlouhého 
výslechu se mu doma udělalo 
zle a prodělal lehkou mrtvici. 
Antonín Mikuláš Číla (druhé 
jméno Mikuláš přijal v Rusku, 
když přestoupil na pravoslaví) 
zemřel v roce 1983 poté, co 
dosáhl věku neuvěřitelných 
sta let. Jeho zásluhy o republiku 
ovšem nebyly zapomenuty a v 
roce 1998 mu prezident Václav 
Havel udělil in memoriam Řád 
bílého lva, tedy vůbec nejvyšší 
státní vyznamenání České re-
publiky.
Malířem se stal i mladší Anto-
nínův bratr Bohumír, jenž byl 
znám především jako restau-
rátor, a mezi díly, na jejichž 
opravě se podílel, bychom 
našli třeba Hynaisovu oponu 
Národního divadla, Maroldův 
panoramatický obraz Bitva u 
Lipan nebo pražský orloj.
Výtvarné nadání od mládí 
prozrazoval i jejich další bratr 
Otakar, jenž se v Nové Pace 
narodil v březnu 1894. Po 
absolvování povinné školní 
docházky se vyučil v Mühlově 
malířské dílně a v roce 1913 
nastoupil na akademii, školu 
ale dokončil až ve 20. letech 

po návratu z ruských legií. 
Jeho zpáteční cesta ovšem 
nevedla přes Tichý oceán jako 
u ostatních ruských legionářů, 
ale díky státnímu stipendiu se 
do Československa vracel přes 
Čínu, Hongkong, Singapur, 
Barmu a Indii. Na nesmírně 
dobrodružné cestě poznával 
vzdálené národy a místa, které 
zachycoval na množství skic a 
maleb. Doma pak celou kolekci 
z cesty zpracovával. Po vystu-
dování se věnoval portrétní 
praxi, zvěčnil například mi-
nistra financí Vavro Šrobára, 
ale také albánského krále 
Ahmeta Zogua. Ten si Čílu 
zřejmě oblíbil, protože ho do 
Albánie pozval ještě dvakrát, a 
malíř se účastnil dokonce jeho 
svatby. Vedle několika portrétů 
Ahmeta Zogua nebo jeho ženy 
vytvořil také nejvyšší albán-
ské vyznamenání. Otakar Číla 
pilně maloval i doma a během 
20. letech 20. století uspořádal 
velké množství výstav. Ve 30. 
letech pak koupil vilu od Otty 
Kretschmera a přestěhoval 
se zpátky do Paky. „A když 
zemřel malíř Lolek, který 
maloval srnčí a lovnou zvěř,” 
vzpomínal v roce 2000, tedy 
rok před svou smrtí, Otakarův 
syn Vratislav Číla, „tak to otec 
začal malovat. Udělal si mysli-
vecké zkoušky, měl i svůj revír 
a tam chodil, pozoroval zvěř a 
začal ji malovat.”
Klidné roky ovšem netrvaly 
věčně, přišla 2. světová válka. 
Otakar Číla se okamžitě zapo-
jil do odboje, spolupracoval 
s Obranou národa a v době 
packé revoluce byl okresním 
vojenským velitelem. Jenom-
že po roce 1948 upadla rodina 
v nemilost a všechny tyto sku-
tečnosti se komunisté snažili 
zamlčet. Tím se ale nenávist 
nevyčerpala.
„V roce 1949 nás celou rodinu 
zavřeli,” vypravuje Vratislav 
Číla. „Mě kvůli tomu, že jsem 
se zapojil do protistátní činnos-
ti. Otce, že byl otec, no tak ho 
sebrali, a s ním sebrali i matku 
a bráchu, všecky. A barák pro-
padl státu“. 
Soud probíhal v Hradci Králo-
vé. Původně jsme měli být sou-
zení jako novopacká skupina, 
bylo nás tady asi šestadvacet. 
Ale když měl být soud, tak 

Z HISTORIE -  ČÍLOVI
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jsme se ráno dozvěděli, že byl 
odročen. A později jsme se do-
zvěděli, že v tu dobu byla taky 
pochytána skupina v Hradci 
Králové, takže nás sloučili 
dohromady. Bylo nás souzeno 
třiasedmdesát najednou. Soud 
jsme potom měli od 26. června 
1950 v Hradci Králové a roz-
sudek byl vynesen 8. července. 
A jelikož to bylo po vykonání 
trestu smrti doktorky Horáko-
vé, tak u nás žádný trest smrti 
nebyl. My jsme na ní vlastně 
„vydělali“, ona byla popravena 
27. června 1950.”
Po komunistickém uchopení 
moci v roce 1948 vznikla na 
Novopacku odbojová skupi-
na, jejímž byl Vratislav Číla 
členem. Jak se ale ukázalo, 
její založení bylo od začátku v 
režii Státní bezpečnosti.
„Skupinu založil příslušník 
Státní bezpečnosti Jan Šmída, 
krycím jménem Baron. A ten 
celou skupinu dirigoval, říkal, 
co by se mělo a co nemělo, 
atd. Na základě toho byla celá 
skupina stále pod kontrolou 
Státní bezpečnosti. Když nás 
potom sebrali, tak o všem vě-
děli, nebylo co utajit. On nás 
nabádal, on chtěl vyhodit v 
Pace železniční tunel, přinesl 
výpočet, kolik je potřeba dy-
namitu a kam se to má uložit. 
Jenže k tomu nedošlo. Ale u 
soudu jsme byli souzení za to, 
že jsme to udělali,” vzpomínal 
Vratislav Číla.
Otakar Číla, jenž byl odsouzen 

na dvacet let těžkého žaláře, se 
po zatčení nervově zhroutil, 
ve věznici vážně onemocněl 
a v roce 1958 musel být pro 
špatný zdravotní stav propuš-
těn. „Když se vrátil, byly pro 
něho začátky kruté. Neměl 
kam jít, protože barák v Pace 
zabrali esenbáci, tak bydlel rok 
u své sestry, která byla vdova, v 
Praze. Pokoušel se malovat, ale 
brzy přestal.” Snažil se vydělat 
si malováním, protože byl ale 
v roce 1948 vyškrtnut ze Sva-
zu československých umělců, 
hrozila mu Státní bezpečnost, 
že pokud bude něco prodávat, 
půjde znovu za mříže. Žádal 
tedy o znovupřijetí do svazu, 
jehož byl členem od založení, 
ovšem soudruzi ho odmítli s 
tím, že prý jeho obrazy lidem 
nic neříkají. „Dostal důchod 
600 korun, no s tím nemohl 
v Praze vyžít,” pokračuje 
Vratislav Číla. „V roce 1969 
se tedy přestěhoval do Paky, 
já jsem barák od státu zase 
koupil a on v něm měl ateliér, 
kde maloval. Zajímavé ale 
bylo, že když byl v legiích, 
tak se dělil o jednu pryčnu s 
generálem Svobodou, který se 
potom stal prezidentem. A otec 
za ním několikrát byl, žádal ho 
o pomoc – nikdy nic.”
Své si ale užil i Vratislav Číla. 
„Já jsem byl zatýkán jako mla-
distvý, měl jsem návrh i na trest 
smrti a potom jsem jako mla-
distvý dostal dvaadvacet roků. 
A dvanáct jsem si odseděl. Byl 

jsem na Prokopu a na Svato-
pluku ve Slavkově, potom na 
Nikolaji, to byl Jáchymov. Tam 
jsem byl šest roků a odtamtud 
mne odvezli na Pankrác, kde 
sháněli techniky. Odvezli mne 
do Opavy, kde bylo technické 
oddělení. A tam jsme kreslili 
plánky fabrik, já jsem dělal tře-
ba elektriku pro pražský zimní 
stadion, Moravolen Šumperk, 
Optimit Odry, Gramofonové 
závody Litovel. No a pak v roce 
1960 v květnu byla amnestie, 
na mě se ale nevztahovala pro 
výšku trestu. Následkem té 
amnestie se však celé oddě-
lení prakticky rozpadlo a mě 
odvezli na Pankrác, kde bylo 
podobné oddělení. Měl jsem 
tam jít už dřív, ale zjistili, že 
tam je zavřený táta, takže jsem 
tam být nemohl.
Nejhorší ale bylo jak pro tátu, 
tak i pro mě, že když jsme se 
z kriminálu vrátili, tak nás 
nechtěli nikde zaměstnat. 
Tehdy byl zákon, že kdo nebyl 
zaměstnán, je příživník, takže 
mně zas začali vyhrožovat, 
že mě znova zavřou. Ale já 
opravdu nemohl o práci nikde 
zavadit, i když mám vysokou 
elektro, tak jsem se prostě 
nemohl nikde upíchnout. Tak 
jsem nejdřív dělal s popeláři a 
potom jsem začal dělat elek-
trikáře v Jednotě – jezdil jsem 
po prodejnách a hospodách a 
opravoval elektriku. A to jsem 
dělal prakticky až do roku 
1989, kdy jsem šel do důcho-
du. Platy tehdy – já jsem měl 
6,20 na hodinu. Vězením mi 
neuznali školu a do zahraničí 
jsem vůbec nesměl.
Nebylo to jednoduché. Kdyby 
aspoň člověk …(pan Číla se v 
hovoru na delší dobu odmlčel 
– pozn. aut.) Když jsem se 
vrátil ven, tak jsem si říkal, 
že jsem se snad opravdu měl 
v kriminále lépe, protože jsem 
se měl kde vyspat, dostali jsme 
najíst, dělal jsem tam nějakou 
práci, a když jsem přišel domů, 
nikde jsem nemohl žádnou se-
hnat, teď všelijaké výhrůžky ze 
všech stran …”
Nadaný bratr Vratislava Číly 
odjel v roce 1945 studovat do 
Cambridge jadernou fyziku. 
Stejně jako každý rok se i v 
létě 1948 vrátil na prázdniny 
domů, do Anglie se ale znovu 
podíval až za pár let. V roce 
1949 ho zavřeli s ostatními, on 
však byl pouze v Černém Dole, 
kde občas dostával dovolenou. 

Z kriminálu utekl a podařilo se 
mu i překročit státní hranice. 
“Dostal se do západního Ně-
mecka a pak do Anglie, kde 
dostudoval jadernou fyziku. 
A pak se dostal do Ameriky 
a ještě dneska dělá na mysu 
Canaveral. Je konstruktérem 
raketoplánů. Je tam, píšeme 
si takhle, ale nechce se vrátit,” 
vzpomínal v roce 2000 Vrati-
slav Číla.
Malíř Otakar Číla, jenž prošel 
I., II. i III. odbojem, prodělal 
první infarkt v roce 1968, po 
další srdeční příhodě o čtyři 
roky později zůstal upoután na 
lůžko. Ranami života zlomený 
muž zemřel v březnu 1977 
a Nová Paka tenkrát přišla o 
malíře, jehož obrazy jsou tady 
velmi oblíbené.
V rodu bychom ale našli ješ-
tě nejméně jednu zajímavou 
postavu, která do něho svou 
tuhou věrností pěkně zapadá. 
Bratrem dědečka Vratislava 
Číly byl rakouský generál An-
tonín Fejfar, se svým knírem 
typická figura Paky z přelomu 
19. a 20. století. Když měl být 
tento muž povýšen na generála, 
musel být jmenován do šlech-
tického rodu. A pasoval ho sám 
František Josef I. Od té doby se 
pak v písemnostech objevoval 
jako generál Antonín Fejfar 
von Neupak. 
„To byla zajímavá věc,” říká 
Vratislav Číla. “Potom se 
sešli v rodině dva generálové, 
jeden rakouský a jeden česko-
slovenský. A teď strýc Toník, 
co byl v legiích, do druhého 
strýce vandroval, aby hned po 
vyhlášení republiky přešel jako 
generál do naší armády. A strej-
da Fejfar říká: ‚Toníku, nezlob 
se, já jsem přísahal Františku 
Josefovi.‘”

Jan Stejskal

TENTO ČLÁNEK JE MÍRNĚ UPRA-
VENOU KAPITOLOU Z KNIHY NO-
VOPACKO – PORTRÉT PAMĚTI A 
SRDCE, KTERÁ VYŠLA TĚSNĚ PŘED 
VÁNOCEMI. 
ČLÁNEK ROVNĚŽ VYŠEL V ČASOPI-
SE KRKONOŠE - JIZERSKÉ HORY. 
AUTOR BY RÁD PODĚKOVAL 
BLANCE ČÍLOVÉ A PRACOVNÍKŮM 
MĚSTSKÉHO MUZEA V NOVÉ PACE 
ZA VSTŘÍCNOST PŘI PŘÍPRAVĚ KNI-
HY A ZA OBRAZOVÝ DOPROVOD K 
ČLÁNKU.

Otakar Číla,
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My tři králové 
jdeme k vám

Díky charitativní tříkrálové 
sbírce se zachovaly ve měs-
tech koledy.

Jelikož se tyto návštěvy Kaš-
para, Melichara a Baltazara 
v domácnostech v posledních 
letech pravidelně opakují, lidé 
se na tyto koledníky začátkem 
ledna již těší a okolo svátku Tří 
králů je vyhlížejí. 

Při svém putování Novou Pa-
kou zavítala skupinka tří králů 
i na sídliště, kde absolvovala 
pouť dům od domu. Stačilo na 
chodbě zazpívat: „My tři krá-
lové jdeme k vám ...” a lidé již 
s nějakým finančním obnosem 
sami vycházeli před dveře, aby 
obohatili kasičku. 

Někteří přidali rovněž kolední-
kům nějaké mlsky ze stromeč-
ku. Dospělý doprovod závěrem 
křídou napsal na zárubně dveří 
známý symbol K+M+B 2010 
a skupinka odešla koledovat 
o poschodí výš. 

Spokojení obyvatelé se s ná-

HLAS NA STAROMĚSTSKÉM NÁMĚSTÍ 
V PRAZE 
Prosinec ve smíšeném pěveckém sboru HLAS bývá každoročně 
nabitý adventními koncerty. I tentokrát jsme potěšili naše publi-
kum několika vystoupeními, ať už na adventních trzích na náměstí 
v Nové Pace nebo v novopackém klášteře či na našem tradičním 
vánočním koncertě v Husově sboru. 
Vyvrcholením bylo vystoupení našeho sboru 19.12.2009 v Praze 
na Staroměstském náměstí. 
S potěšením jsme přijali pozvání zúčastnit se 11. ročníku meziná-
rodních adventích zpěvů. I zde si našel náš sbor své posluchače a 
s nepopsatelnou předvánoční atmosférou spojenou s nádhernou 
vánoční výzdobou, vůní medoviny, svařeného vína a pečených 
kaštanů nás i za mrazivého počasí naladil a přispěl k příjemnému 
a výjimečnému zážitku z tohoto vystoupení. 
Poděkování patří také kulturnímu výboru MěÚ Nová Paka, který 
nám finančním příspěvkem umožnil tuto cestu, a přispěl tak k 
prezentaci i mimo novopacký region. 

Smíšený pěvecký sbor HLAS

vštěvníky loučili slovy: „Tak 
nashledanou zase za rok. 

(po)
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Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu 
kina 17 – 20.15 na tel. 493 722 892, 8 – 15.30 na tel. 493 721 928 nebo na HYPERLINK „http://www.kultura-novapaka.cz/„, www.kultura-novapaka.cz,HYPERLINK „http://
www.munovapaka.cz/„ HYPERLINK „mailto:kino@kultura-novapaka.cz„, kino@kultura-novapaka.cz, HYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ , info@kultura-novapaka.czHY-
PERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ 

Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.

Změna programu vyhrazena.

3. středa pouze ve 20 hodin

Láska na druhý pohled
Je hvězdou v oboru a něco jako guru pro lidi v těžkých životních 
situacích. Jenže pak potká Eloise a jeho život se obrátí vzhůru 
nohama… Hrají: Aaron Eckhart, Jennifer Aniston a další 
Romance USA/Kanada – nepřístupný do 12 let – vstupné 69 Kč 
– 109 min.

5. - 6. pátek pouze v 17.30 hodin, sobota pouze ve 20 hodin

Twilight sága - Nový měsíc
Pokračování filmu Stmívání. Film o velké lásce, která skončila. 
O velkém trápení a velkém přátelství, které naopak začalo. Hrají: 
Kristen Stewart, Robert Pattinson a další. 
Romantický fantasy horor USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 
64 Kč – 130 min.

9. - 10. úterý, středa pouze v 17.30 hodin

Arthur a Maltazardova pomsta
Po úspěšném filmu Artur a Minimojové přichází Luc Besson 
s pokračováním příběhu o malém hrdinovi.
Animovaný film Francie v českém znění – přístupný – vstupné 
69 Kč – 93 min.

10. středa pouze ve 20 hodin

Zombieland
Akční komedie vypráví příběh dvou mužů, kteří se snaží přežít 
ve světě ovládaném zombies. Hrají: Woody Harrelson, Jesse Ei-
senberg a další. Komediální horor USA – nepřístupný do 15 let 
– vstupné 69 Kč – 80 min.

13. sobota v 17.30 a ve 20 hodin

Pamětnice
Poetický příběh o nepochybně posledním školním sraze a soužití 
dvou různých osobností. Hrají: Libuše Švormová, Tomáš Mag-
nusek, Vladimír Brabec, Zita Kabátová, Pavel Zedníček, Josef 
Zíma, Libuše Havelková, Antonie Hegerlíková, Květa Fialová, 
Stanislav Fišer, Josef Somr, Stanislav Zindulka a další. Režie: 
Vlado Štencel. Česká komedie – přístupný – vstupné 64 Kč – 97 
min.

17. středa pouze ve 20 hodin

Můj život v ruinách
V okouzlující romantické komedii najde turistická průvodkyně 
Georgia sama sebe i opravdovou lásku právě ve chvíli, kdy to 
nejmíň čeká. 
Romantická komedie USA – přístupný – vstupné 64 Kč - 95 
min.

18. čtvrtek pouze v 19 hodin

Harold a Maude Projekt 100
Filmový klub. Milostný příběh dvacetiletého Harolda, posedlého 
smrtí, a skoro osmdesátileté Maude, vychutnávající život plnými 
doušky. Režie: Hal Ashby. Černá komedie USA – přístupný – 
vstupné pro členy FK 59 Kč, pro ostatní s příplatkem – 92 min.

20. sobota pouze ve 20 hodin

Zakletý v čase
Film je natočen podle bestselleru o lásce, která přesahuje hranice 
času. Hrají: Rachel McAdams, Eric Bana a další. Romantické sci-
-fi drama USA – nepřístup. do 12 let – vstup 64 Kč - 107 min.

24. středa pouze v 17.30 hodin

Avatar
Největší filmová událost roku režiséra Jamese Camerona! Avatar 
před námi otevírá neuvěřitelný svět za hranicemi naší fantazie, 
svět střetu dvou naprosto odlišných civilizací.
Akční sci-fi USA – přístupný – vstupné 69 Kč - 161 min.

26. pátek pouze ve 20 hodin

Stínu neutečeš
Pátrání po rodinném tajemství, které je ukryto v minulosti. Hrají: 
Jaroslava Adamová, Pavel Landovský, Helena Dvořáková, Fran-
tišek Němec, Anna Polívková, Alois Švehlík. Režie: Lenka Kny. 
České drama – přístupný – vstupné 64 Kč - 106 min.

27. sobota pouze ve 20 hodin

Sherlock Holmes
Nové dynamické zpracování nejznámějšího díla Sira Arthura Co-
nana Doyla. Akční a dobrodružný film natočil známý režisér Guy 
Ritchie. Robert Downey Jr. ztvárnil legendárního detektiva a Jude 
Law září v roli Holmesova věrného kolegy Watsona. Krimi-drama 
USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 64 Kč – 128 min.

Kino hraje dětem: 13. sobota v 15.30 hodin

Dětský bijásek. Pásmo: Král a skřítek. Vstupné 19 Kč

Připravujeme: Princezna a žabák – Nebe peklo zem 
– Trable v ráji – Kawasakiho růže – Nějak se to komplikuje 
– Alvin a Chipmunkové 2 – Pevné pouto.
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·Městské kulturní středisko · F. F. Procházky 101 · 509 01 Nová Paka ·
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Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V 
KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED 
PŘEDSTAVENÍM! (Zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní 
dny před představením.) ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY

PUTOVÁNÍ PO LANZAROTE
pondělí 1. 2. 2010 v 15 hod., malý sál 
Po krásách sopečného Kanárského ostrova – Lanzarote vás provede  
slečna Jana Nováková. Pořadatel: ŽBB Nová Paka

MICHAL JE KVÍTKO
neděle 7. 2. 2010 v 10.30 hod., velký sál, vstupné: 150/140/135 Kč
Pořadatel: Pragokoncert Bohemia a.s. Vstupenky v předprodeji v 
MKS

OSKAR A RŮŽOVÁ PANÍ
Klicperovo divadlo Hradec Králové. Středa 10. 2. 2010 v 19.30, velký 
sál, vstupné: 120 Kč, studenti a důchodci 80 Kč
Zveme vás na nevšední a výjimečné představení Klicperova divadla, po 
osobním zhlédnutí nádherného a citlivého zpracování níže uvedeného 
tématu nelze jinak než vřele doporučit. Komorní příběh o přátelství mezi 
těžce nemocným chlapcem a jeho ošetřovatelkou. Malý rozumbrada 
Oskar prožije se svéráznou babi Růžou v laskavých hrách a dobrodruž-
ných příbězích v prostředí nemocničního pokoje téměř celý lidský život. 
Nevšední tragikomický příběh jednoho z nejúspěšnějších současných 
francouzských dramatiků si získal diváky po celém světě dojímavou 
dětskou bezprostředností a něžným humorem.

KONCERT VĚRY ŠPINAROVÉ
čtvrtek 11. 2. 2010 v 19.30 hod., velký sál, vstupné: 340/320 Kč, pořad 
je zahrnut do abonentního vstupného 2010!
Věra Špinarová je jednou z nejlepších a nejvýraznějších osobností české-
ho popu a rocku. Kromě mnoha ocenění v podobě zlatých a platinových 
desek patří mezi prvních pět nejprodávanějších českých interpretek za po-
sledních deset let. Pro svůj nenapodobitelný sytý hlas i pro temperamentní 
a vitální vystupování na koncertech patří Věra Špinarová již mnoho let 
mezi nejžádanější zpěvačky v České a Slovenské republice.  Má celou 
řadu krásných hitů, například Meteor lásky, Music box, Bílá jawa 250, 
Raketou na Mars nebo Měj mě rád. Největším hitem se však stala píseň 
Jednoho dne se vrátíš, jejíž melodie je z filmu Tenkrát na západě.

VLADIMÍR MATĚJČEK - K. V. RAIS - A PLNO RŮŽÍ 
KOLEM. Slavnostní koncert slova a hudby ke 150. výročí spiso-
vatelova narození pátek 12. 2. 2010 v 18 hod. v Městské knihovně, 
vstupné: 100/80 Kč. Sedm kapitol ze vzpomínek, statí a projevů K. 
V. Raise zpracoval a přednese VLADIMÍR MATĚJČEK. Skladby 
pro sólovou violu hraje VĚRA BINAROVÁ. Slavnostní koncert je 
syntézou slova a hudby, které se prolínají, vzájemně doplňují a umoc-
ňují, a vytvářejí tak celek silné působnosti a vzácné krásy, povzbuzení 
národního a všelidsky kulturního povědomí. Jeho interprety jsou naši 
vynikající umělci. Sedm částí ze vzpomínek, statí a projevů K. V. Raise 
zpracoval a přednese herec Divadla Za branou, Lyry Pragensis a host 
činohry Národního divadla pan Vladimír Matějček, který je zároveň 
scénáristou a režisérem koncertu. Koncert je vřelým vyznáním lásky k 
domovu, vlasti a rodnému podzvičinskému kraji. 

ODPOLEDNE S DECHOVKOU - hraje kapela Achát
neděle 14. 2. 2010 v 15 hod., malý sál, vstupné: 50 Kč
Opět si můžete zatančit a zazpívat s kapelou Achát.

EVERGREEN SWING BAND
Swingová kapela Milana Sedláčka. Sobota 20. 2. 2010 ve 19.30 hod., 
malý sál, vstupné: 80 Kč. E. S. B. Quintet Milana Sedláčka vám ve 

večeru příjemných melodií představí nejznámější skladby G. Gershwina, 
D. Ellingtna, R. Rodgerse a řadu dalších. Návštěvníci se můžou těšit např. 
na  Jadu, Caravanu, Blue Moon, Somebody loves me atd. 

DÁMY NA KAFÍČKO
VEČER S KVĚTOU FIALOVOU A NAĎOU KONVALINKOVOU. 
pondělí 22. 2. 2010 v 19.30 hod., velký sál, vstupné: 200/180 Kč.
Pořad je zahrnut do abonentního vstupného 2010! Květa Fialová a 
Naďa Konvalinková, dvě opravdové dámy českého herectví a divadla, 
jistě nabídnou návštěvníkům večer vytříbeného, laskavého humoru a 
milých vzpomínek na svůj dosavadní umělecký život. Květa Fialová 
(členka divadla ABC) kromě krásných divadelních rolí si zahrála také 
v mnoha českých filmech. Jmenujme alespoň její nezapomenutelnou 
roli nádherné Tornádo Lou v Limonádovém Joe. Naďa Konvalinková 
(členka Městských divadel pražských), půvabná herečka, ztvárnila řadu 
filmových a televizních rolí, z nichž všichni pamatujeme krásnou naivní 
Květušku v komedii Adéla ještě nevečeřela.

HORY SHORA - Radek Jaroš
příběhy nejen z deseti osmitisícovek - přednáška s besedou a promítáním 
fotografií a filmů z expedic nejen na nejvyšší vrcholy světa... čtvrtek 
25. 2. 2010 v 18 hod. v kině, vstupné: 80 Kč. Zveme Vás na přednášku 
Radka Jaroše, tentokráte do sálu kina. RADEK JAROŠ vystoupil na 
devět osmitisícových vrcholů. Byl dvakrát oceněn titulem Výstup roku 
ČHS. Na svém kontě má skalní i ledovcové vrcholy čtyř kontinentů. 
Je autorem knih Dobývání nebe a Hory shora, výstavy velkoplošných 
fotografií Himálaj 1000 až 8 848 m a filmových dokumentů z expedic 
vyrobených v koprodukci s ČT a dalších dokumentárních filmů, oce-
něných na filmových festivalech. Také byl vůdcem úspěšné expedice 
na Cho Oyu, kde společně s mistrem světa v běhu na lyžích Martinem 
Koukalem stanuli na vrcholu. V roce 2007 vedl expedici a lanové druž-
stvo, které zdolalo bezejmennou horu a nazvalo ji po Největším Čechovi 
– hora Járy Cimrmana:-) V roce 2008 vystoupil na dva osmitisícové 
vrcholy během pouhých 20 dnů – oceněno jako Výstup roku časopisem 
Lidé&Hory a OEAV. Českým olympijským výborem byl za rok 2008 
oceněn cenou Fair Play za záchranu tří lidských životů. Sólo výstup na 
Manaslu v roce 2009 se stal jeho devátým úspěšným výstupem na vrchol, 
který má nad osm tisíc metrů.

LOUPEŽNÍCI NA CHLUMU
Divadlo V Roztocké, Jilemnice. Pátek 26. 2. 2010 v 19.30 hod., velký 
sál, vstupné: 80/60 Kč. Slavný středověký morytát Loupežníci na Chlu-
mu byl zpracován mnoha českými autory (nejslavnější úprava pochází 
z pera Fr. N. Štěpánka, originálním způsobem se Loupežníků chopil 
Fr. Ringo Čech). Verzi divadelního jilemnického souboru upravila Iva 
Peřinová (autorka a dramaturgyně libereckého Naivního divadla).  
Jde o roztomile brutální pohádku pro dospělé, jejíž hlavní hrdinka (slu-
žebná Bibiana) díky statečnosti zlikviduje tlupu loupežníků. 

Připravujeme:
Orient extravaganza show 3. 3. 2010 
Královský pohádkový ples 6. 3. 2010 – pozvánka na str. 2
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MUZEUM A KLENOTNICE

V prosincovém vydání našeho 
Achátu jste se mohli dočíst, že 
27. 12. 2009 došlo k požehná-
ní sousoší Svaté rodiny u kláš-
tera. Sousoší bylo restaurová-
no akademickým sochařem 
Janem Bradnou a Tomášem 
Váňou za finační podpory 
Města Nová Paka a Minister-
stva kultury ČR. Bylo restau-
rováno několikrát, naposledy 
v sedmdesátých letech minu-
lého století. Každá socha má 
svůj příběh. V archivu našeho 
muzea jsem našel zajímavý 
text, který pořídil můj před-
chůdce, ředitel muzea Otakar 
John. Dovolte, abych citoval: 
„Pekařka Kotyková očekávala 
příchod malého světoobčánka. 
Čas její se již naplňoval. Ještě 
však spěchala do kláštera, aby 
v ranní pobožnosti si vyprosila 
ulehčení své hodiny. Zasedla 
do prázdné zadní lavice právě, 
když se chrámem nesly veleb-
né tóny varhan a páter Ven-
delín Dušek zvučným hlasem 
zapěl „Pane smiluj se, Kriste 
smiluj se. Pane smiluj se“. 
A vážené sousedstvo i prostí 
sousedé odpovídali „smiluj 
se nad námi.“ Pekařka Koty-
ková rozevřela malou knížku 
v červené vazbě ozdobenou 
zlatým křížem. Byl to ručně 
švabachem psaný a kreslený 
„nebeský klíč“, v kterémž ob-
sahuji modlitby ranní, večerní 
i litanie ke všem svatým“. 
Na titulní prvé straně byl 
ornament veliké červené růže 
v modré váze podobné kalichu 
a kol růže drobné kvítky růžo-
vé, modré a žluté se zelenými 
lístky a dvě růžová poupátka, 
jedno do levého rohu vztyče-
né a druhé na opačné straně 
dolu převislé. Zalistovala 
v roztomilé knížečce, každá 
stránka ručně psaná, začáteční 
iniciálky umělecky zdobené, 
písmenko jedno jako druhé 
jako z nejpřednější tiskárny. 
Převracela kvapně list za lis-
tem, přelistovala již modlitby 
k rodičce Boží Marii Panně, 
k Anjelu Strážci, modlitby 
vdané osoby a hledala list, 
na kterém bylo napsáno: po-
božnosti těhotné ženy k Sv. 
Ignácovi. Zatím kooperátor 

Dušek modulova-
ným hlasem zpíval 
pokračování litanie: 
„Svatá Panno, Kris-
tova, Božské milos-
ti, Nejčistší, Nejčis-
totnější, Neposkvr-
něná“ a z lavic se 
za každým slovem 
vmísilo z mnoha 
úst: „Matko, oroduj 
za nás.“ Dnes byla 
celá pobožnost pro 
pekařku Kotykovou 
lahodným vánkem, 
který ovíval její 
skráně a příjemně 
chladil duši i tělo. 
Ona však byla cele 
zaujata oním božím 
požehnáním, které 
nosila pod srdcem. 
Konečně našla, co 
hledala, a celou 
duši pohroužena do 
modlitbičky k Sv. 
Ignácovi a tiše 
slabikovala: „O 
přeslavný, Bohu 
velmi milý a mocný 
v orodování Svatý 
Ignáci. Poněvadž 
tě Bůh Všemo-
houcí mezi jinými 
mnohými milostmi, 
také tou obzvlášt-
ností obdařiti ráčil, 
že matronám pra-
cujícím k porodu, 
zvláště v nebezpeč-
né hodině napo-
máháš k lehkému 
porodu, jakož mno-
hý příklad to vpravdě ukáže, 
proto o pomoc s poníženou 
důvěrností k tobě se utíkám, 
žádajíc, abys mne nehodné 
služebnici tvé, ku pomoci 
přispěl, mně soužení a bolesti 
ulehčiti a od nebezpečen-
ství smrti svým orodováním 
ochrániti ráčil tak, abych 
ochranou tvou bezpečna a po-
moci obdařena svůj plod na 
svět šťastně přivésti mohla. 
Amen. Páter Dušek uzavíral 
loretánské litanie zpěvným 
voláním: „Proroků apoštolů, 
Mučedníků, Vyznavačů, Pa-
nen, Všech Svatých…. a lid 
vždy odpovídal: „královno 
– oroduj za nás.“ A pekařka 

Kotyková uzavírala pro sebe: 
„Pros za nás, Svatý Ignáci. Ať 
mi Bůh spomoci ráčí.“ Zno-
vu a opět se ponořovala do 
orodovnické modlitby a ani 
nepozorovala, že bohoslužby 
byly již ukončeny a kostel se 
vyprázdnil. Zůstala v chrá-
mě poslední. Vstala, svatým 
křížem se požehnala a vyšla 
z chrámu. Při prvních krocích 
pocítila veliké bolesti a u ces-
ty běžící ze strmého kopce do 
městečka schouleného v údolí 
usedla a dále nemohla. První 
náhodný chodec našel matku 
Kotykovou s rozkošným dě-
ťátkem, pár kroků u cesty ke 
klášteru. Nebyl u ní žádný po-

Proč stojí sousoší Svaté rodiny u pavlánského kláštera?

rodník ani bába, ani Sv. Ignác, 
pouze milost boží. Rozběhl 
se, aby podivuhodnou zvěst 
oznámil mistru Kotykovi. Ten 
nechal práce a v bílé zástěře 
utíkal do strmého kopce, sot-
va dechu popadaje. Radostí 
poskakoval, manželku s bato-
látkem nechal odvézti domů 
a z vděčnosti a na památku 
založení své rodiny dal na 
onom místě postavit sochu 
Boží Rodiny. Ta socha tam 
stojí dodnes.“ Sousoší pochází 
z roku 1716. Snad si na tento 
příběh někdy vzpomenete, až 
půjdete ke klášteru. 

Vám a vaší rodině přeje vše 
dobré Miloslav Bařina
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Můžete ho potkat jako částeč-
ně uvolněného místostarostu na 
MěÚ v Nové Pace, ale i jako 
výborného sportovce na Let-
ním stadionu či na kole nebo 
plavce v různých vodách, ale 
i na startech mnohých atletic-
kých závodů, či triatlonu. Ano, 
jedná se o rodilého Pačáka 
Rudu Cogana, narozeného 25. 
srpna 1971.
Po absolvování novopacké 
základní školy, kdy dnes rád 
vzpomíná na svoji třídní uči-
telku Evu Johnovou a ředitele 
Mgr. Františka Vitocha, kteří 
ho, dle jeho slov, vytáhli z 
množství průšvihů, pokračoval 
studiem na Gymnáziu v Nové 
Pace. Jako talentovaný atlet 
(reprezentační chodec) přešel 
do sportovního Gymnázia v 
Jablonci n. N. Maturitu složil 
na pražském gymnáziu pro 
vrcholové sportovce. Vyso-
koškolské studium zahájil na 
právnické fakultě v roce 1989, 
to již patřil také mezi nejlepší 
chodecké juniory na světě. Na 
začátku devadesátých let mi-
nulého století ještě souběžně 
začal studoval i filozofii, kte-
rou po dvou letech zanechal. Po 
úspěšném dokončení studia na 
právnické fakultě se rozhodl 
ještě pro studium Vysoké ško-
ly ekonomické – k tomu nám 
protagonista této stránky řekl: 
„Ekonomii jsem chtěl vždy stu-
dovat, ale kvůli sportu jsem šel 
raději na práva”. Po ukončení 
tohoto studia pokračoval od 
roku 2000 na katedře veřejné 
správy a regionálního rozvoje 
VŠE doktorským programem. 
V roce 2003 absolvoval na 
University of New South 
Wales v Sydney ucelený blok 
studia. V rámci tohoto studia 
začal vědecky pracovat – publi-
koval řadu článků o organizaci 
a financích územní samosprávy 
a spolupodílel se na několika 
publikacích. Napsal knihu 
„Krajské zřízení.” Roku 2004 
získal titul doktora práv. Dále 
vyučoval na pražské VŠE, v 
současnosti má menší úvazek 
na pardubické Univerzitě. 
O politiku se začal zajímat již 
jako student v období po 17. 
listopadu. Patřil mezi první, 
kteří vozili po 17. listopadu do 
Nové Paky letáky o tom, co se v 
Praze děje. V roce 1998 se stal 

spoluzakladatelem sdružení 
„Sportovci pro Novou Paku”, 
které si postupně získávalo 
důvěru novopacké veřejnosti, 
jak to dokumentují mandáty do 
zastupitelstva ve městě: v roce 

1998 - 2 mandáty, v roce 2002 
- 4 mandáty a v roce 2006 – 7 
mandátů. Od roku 2002, jako 
člen zastupitelstva, plní funkci 
předsedy finančního výboru. 
Po dalších komunálních vol-
bách v roce 2006 byl zvolen 
místostarostou města. 
Svoji velice aktivní činností 
získal silný a mobilní sociální 
status (master status). Svým 
působením na lidi je získává 
k různým aktivitám a k utvá-
ření ušlechtilých, převážně 
sportovních skupin. V těchto 
nově vzniklých skupinách 

V chůzi zvítězil i na juniorském 
mistrovství ČSR a ČR. Stal se i 
mistrem republiky mužů na 50 
km chůze. V roce 1985 – 1992 
překonal několik národních 
juniorských rekordů. 
Má rád i plavání, a stal se proto 
spoluzakladatelem „Karavany 
otužilců”, která byla několik 
let na výsluní Českého poháru 
zimního plavání. V roce 2002 
získal 2. místo a v dalším roce 
3. místo na mistrovství ČR v 
tomto otužileckém sportu. Spo-
lu s packým týmem Karavany 
otužilců se stali třikrát vítězi 
Českého poháru družstev v 
zimním plavání.
Zatím svoji poslední iniciati-
vu zaměřil na kolo a triatlon. 
Nejenže založil v našem měs-
tě oddíl triatlonu, ale sám v 
tomto náročném sportu patří 
k nejlepším v republice. Jako 
trenér vychoval i další výborné 
triatlonisty. V roce 2009 na mi-

strovství ČR 
získal bron-
zovou medai-
li a v Českém 
poháru byl 
druhý. Na mi-
strovství Ev-
ropy skončil 
čtyřiadvacátý 
a společně s 
reprezentač-
ním týmem 
obsadil 3. 
místo. Jak je 
zdatným cyk-
listou, pro-
kázal v roce 
2008, když na 
15. ročníku 
Novopacké 
čtyřiadvaceti-
hodinovky s 
převahou zví-

tězil a vytvořil dosud nepřeko-
naný rekord 731,43 km. 
Samozřejmě pro nedostatek 
místa zde není možné uvést 
mnoho dalších sportovních 
úspěchů, které byly velice čas-
to uveřejňovány jak v Achátu, 
tak i v okresních periodikách. 
Přejme tomuto mladému muži 
ještě další dobývání spor-
tovních met, ale i šťastnou a 
úspěšně naplněnou profesní 
dráhu, protože jak naznačují 
předcházející řádky, má k tomu 
velké předpoklady. 

Míla Pour

Můžete ho potkat jako částeč- V chůzi zvítězil i na juniorském 

PŘEDSTAVUJEME VÁM.. .

JUDr., Ing. Rudolf Cogan, Ph.D

hraje význačnou roli a sám se 
podílí i na úspěších. Přesně ví, 
do čeho se má dát, a v tom něco 
dokázat, ale navíc umí k tomuto 
přesvědčit a získat i další lidi, 
což dokumentují níže uvedené 

řádky. 
Nejprve byl spoluzakladate-
lem novopacké Přírodozpytné 
společnosti, která dala vznik 
tradiční Novopacké čtyřiadva-
cetihodinovce. Zároveň stag-
nující packou atletiku vytáhl 
až do 1. ligy mužů a 2. ligy 
žen. V tomto sportu, kterému 
se věnuje ještě dnes, převážně 
jako běžec dlouhých tratí, byl 
devátý na juniorském mistrov-
ství světa v chůzi v roce 1990 a 
spolu s reprezentačním týmem 
Česka devátý na Světovém 
poháru družstev v roce 1995. 
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ŠKOLY

ZIMA, ZIMA TU JE
Druhým projektovým dnem se 
zimní tematikou se nám poda-
řilo splnit přání žáků druhých 
tříd ZŠ v Komenského ulici. 
V úterý 6. ledna v den Tří 
králů jsme v počtu 39 žáků a 3 
dospělí vyšli od školy k býva-
lé střelnici, dále ke křížku pod 
Máchovým kopcem, cestou 
ke Zlámaninám na rozcestí u 
dubu, po Máchově stezce k 
vyhlídce na Staropacká hora, 
kde jsme odbočili k jezírkům, 
Tejnorově studánce, rybníkům 
Anežce a Fařině, přes sjezdov-
ku a sáňkařskou dráhu zpět ke 
škole.
Na začátku naší cesty jsme 
míjeli zastavení Křížové ces-
ty a poznávali jsme římské 
číslice. Turistické značky 
nám ukazovaly nejen směr, 
ale i počet kilometrů. Žáci 
ve svých batůžcích tentokrát 
nenesli svačinu pro sebe, ale 
pro lesní zvířata, která to mají 
v zimním období se sháněním 
potravy hodně obtížné. Do 
krmelečku na Ořechovce jako 
první založila děvčata jablka a 
mrkve. Chlapci nesli zátěž dál, 
až do krmelce u dubu, kde jsme 
přidali ještě řepu, zelí, oves a 

sůl. Sněhu nenapadlo moc, a 
proto se nám dobře hledaly 
stopy zvěře. S jejich určováním 
nám vydatně pomáhal pan Jiří 
Hylmar. A nejen se stopami. 
Jeho vyprávění o volně žijí-
cích zvířatech v zimě, o péči o 

ně, o způsobech přezimování, 
o hledání potravy, dále o míst-
ních potůčcích, studánkách, 
o divadle v přírodě, o bývalé 
střelnici bylo přínosem pro nás 
všechny. Rád si s námi zazpíval 
písničku My tři králové, v níž 

měl sólo, ale i Já mám koně, 
vraný koně, když dával dětem 
hádanku, jaké obilí přinesl do 
krmelce. Vyzkoušeli jsme si 
malovat na přírodní sněhovou 
paletu, zdolávat zasněžené 
kmeny, ale překvapilo nás, že 

šišky nešlo jen tak sebrat a ho-
dit na cíl. Byly totiž přimrzlé. 
Učinili jsme pokus s čistotou 
sněhu, který jsme nabrali na 
sjezdovce. Poznali jsme i pro-
měny vody.  Celou cestu nás 
provázelo teprve půlroční ště-
ně Nádhera, které pan Hylmar 
uvážlivě půjčoval žákům, aby 
jej vedli na vodítku. Zažili jsme 
s ním spoustu legrace a rados-
ti. Díky vyprávění p. Hylmara 
také víme, co je oplocenka a 
proč se staví, proč se provádí 
regenerace lesních porostů, a 
co je rekultivace Fařiny. Chtěli 
bychom mu za čas, který nám 
věnoval, za informace, které 
nám předal, a za laskavý pří-
stup ještě jednou touto cestou 
poděkovat a popřát mu hodně 
zdraví. Projektový den se 
vydařil na výbornou. Všichni 
se vrátili se zdravou barvou 
ve tvářích, s dobrou náladou, 
trošku znaveni, naplněni nový-
mi informacemi a s pocitem, že 
vykonali dobrý skutek pro vol-
ně žijící zvířata.

Mgr. Jiřina Maglenová
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Základní škola Nová Paka, Komenského 555

Pozvánka k zápisu
Vážení rodiče budoucích prvňáčků, naši učitelé Vás zvou 
na zápis do 1. třídy, který se koná v termínu

5. 2. 2010 od 14.00 - 18.00 hodin 
6. 2. 2010 od 8.00 - 11.00 hodin

Zápis se týká dětí, které dovrší do 31. prosince 2010 šesti let (§36, 
odst.3 zákona 561/2004).

V pátek 5. 2. 2010 bude přítomna pracovnice Pedagogicko-  
psychologické poradny Jičín.
Škola nabízí kromě povinné výuky:
- možnost navštěvovat školní družinu
- individuální přístup k dětem
- nápravu a péči o děti se všemi druhy vývojových poruch 

učení, možnost slovního hodnocení
- výuku anglického jazyka od 1. tříd v rámci nepovinných 

předmětů
práci v nepovinných předmětech zaměřených na tělesnou, 
výtvarnou, hudební a ekologickou výchovu
výuku informatiky a základů programování ( 4. – 9. roč.)
výuku s využitím moderní techniky ( interaktivní tabule) již 
od prvních tříd
výuka náboženství
využití žákovské knihovny

Zápis se uskuteční v prvních třídách v hlavní budově.
Přineste s sebou občanský průkaz, zdravotní průkaz a rodný list 
dítěte.

Těšíme se s Vámi na shledanou
Vedení školy

-

-
-

-
-
Zápis se uskuteční v prvních třídách v hlavní budově.
Přineste s sebou občanský průkaz, zdravotní průkaz a rodný list 
dítěte.

ing. Svatopluk Jansta
– Kácíme vzrostlé stromy v zástavbě
– Oceňujeme škody na porostech
– Přijímáme objednávky na předjarní řez stromů

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ

Lyžařský výcvik 2010
I letos jsme se, jako každoročně, žáci 7. třídy vypravili na týdenní 
lyžařský výcvik do lyžařského střediska Herlíkovice u Vrchlabí. 
V neděli 3. ledna se nás před školou sešlo celkem osmnáct, abychom 
vzápětí vyrazili vstříc sportovním zážitkům, pro některé z nás úplně 
novým. A tak jsme zamávali rodičům a vyrazilo se. Za chvíli nás už 
přivítal náš nový domov na následujících 6 dní – luxusní penzion 
Albis ve Vrchlabí. Počínaje touto chvílí začala cesta za výukou a 
zdokonalením našich lyžařských dovedností. Po každý den na sjez-
dovce i večer při přednáškách jsme pilně naslouchali radám našich 
učitelů, abychom na konci týdne zdejší svahy opustili jako lepší 
lyžaři. Někteří z nás byli sice úplní začátečníci, ale díky píli a snaze 
se nám podařilo nakonec pokořit lyže nebo snowboard a zvládnout 
bez problémů terén lyžařského střediska Bubákov i Herlíkovice. Také 
běžky nás potrápily. Téměř všichni jsme byli nováčky a zkoušeli je 
zvládnout poprvé v životě. Ale nedali jsme se a užili si při tom hodně 
legrace. Každý den jsme se vraceli do krásného a vstřícného prostředí 
penzionu, kde nás milý personál zahrnoval péčí a hlavně horami 
dobrého jídla. Tento týden nám připravil plno hezkých chvil a nových 
zážitků. Když jsme měli v pátek sbalit věci a nastoupit do autobusu, 
který nás měl vrátit domů rodičům, moc se nám nechtělo. Domů nás 
to táhlo, ale bylo tady prostě hezky. Plno věcí jsme se dozvěděli a 
naučili, zažili únavu, ale i spoustu legrace a dobrý pocit z toho, že 
jsou z nás lyžaři či snowboarďáci. Na tento týden asi nezapomeneme. 
Byl náročný, ale byl prostě fajn.   Žáci 7.A, ZŠ Husitská

BESEDA SE 
SPISOVATELKOU 

PETROU HULOVOU
V pátek 15. 1. 2010 proběhlo 
od 19 hodin autorské čtení v 
Novopackých sklepích.
Paní Hůlová se nejprve před-
stavila, vysvětlila o čem píše 
a proč. Četla zde z právě do-
končované knihy, která vyjde 
na jaře a která se odehrává v 
Čechách.
Atmosféra byla velmi příjemná, 
půda v Novopackých sklepích 
je pro podobné akce jako stvo-
řená. Dát si něco dobrého k pití 
a povídat si o literatuře....Škoda 
jen, že přišlo tak málo lidí.
Je to zvláštní,  říkáte si, tako-
vá příležitost poznat někoho 
nového, poslechnout si jeho 
vyprávění, ale bohužel, takhle 
už to chodí.
Petra Hůlová je bezesporu zají-
mavá mladá žena, spisovatelka 
a osobnost. Bylo to příjemné 
setkání. Mgr. Lenka Šulcová
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základní školy. Po vřelém uvítání nás seznámil s historií, chodem 
školy a s její náročnou rekonstrukcí, která trvala deset let. Poté 
nás postupně provedl celou školou, dal nám možnost nahlédnout 
do jednotlivých tříd, specializovaných učeben, ale i dalších pro-
stor, které ke škole nezbytně patří, jako jsou  tělocvična, školní 
družina, společenská místnost, jídelna, šatny a další. Většina dětí 
si prohlížela školu s velkým zájmem a zrekonstruovaná škola se 
jim velmi líbila.
Po prohlídce základní školy jsme si prošli část Budyšína, prohlédli 
si památky, a protože někteří z nás už začali pociťovat velký hlad, 
s velkou chutí jsme se přesunuli do lužicko-srbské restaurace na 
oběd. Po chutném obědě jsme navštívili vánoční trhy a také vá-
nočně vyzdobené obchodní centrum, kde si děti mohly koupit něco 
na památku nebo nějaký ten malý dárek pod stromeček. 
Čas utíkal velmi rychle, proto jsme se museli vrátit k autobusu a 
vydat se pomalu na zpáteční cestu. 
Následovalo rozloučení, poděkování za pěkně strávený den. 
Děti odjížděly domů spokojené, plné zážitků z celého dne, za 
což patří velké díky paní Lence Thomas a samozřejmě také paní 
zástupkyni, PaedDr. Dagmar Podzimkové. 

Petra Tauchmanová, 
ZŠ Husitská 

VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m3, TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327

Návštěva předvánočního Budyšína
V letošním roce jsme opět velmi rádi přijali pozvání od paní 
Lenky Thomas, abychom  navštívili německé studenty z odbor-
né školy pro speciální pedagogiku a prohlédli si předvánočně 
vyzdobený Budyšín. Na exkurzi jsme vyjeli s žáky v doprovodu 
rodičů z kroužku německého jazyka v pátek 11. prosince. Po 
zkušenostech z loňského roku, kdy nás potrápilo počasí, jsme 
letos vyrazili raději o něco dříve. Tentokrát však cesta probíhala 
v poklidu, počasí nám přálo.
Po příjezdu jsme se přivítali s paní Lenkou Thomas, která nás 
provedla budovou odborné školy a zavedla nás do společenské 
místnosti, kde jsme si odložili věci, a pak už nás směřovala do sálu, 
kde již bylo vše připraveno na divadelní představení pohádky, 
kterou si napsali, nastudovali a zrežírovali sami studenti. Pohádka 
se jmenovala “Jan a Tini retten Weihnachten”. Jan a Tini chtěli za-
chránit Vánoce, a proto podnikli dobrodružnou cestu pohádkovým 
lesem. Při jejich putování potkávali mnoho dalších  pohádkových 

postav, které se jim snažily pomoci. Po představení, které jako 
každý rok mělo velký úspěch, nás čekalo bohaté občerstvení a 
dílna, ve které si děti v letošním roce mohly vyrobit závěsnou 
vánoční hvězdu. Protože jsme letos měli možnost navštívit a 
prohlédnout si také jednu ze základních škol v Budyšíně, museli 
jsme se na odborné škole rozloučit a vydat se dále. 
Navštívili jsme Dr.-Gregor-Mättig-Grundschule, která v tomto 
roce slavila stoleté výročí. Přijal nás pan Ingolf Hillmann, ředitel 
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Poděkování za Tříkrálovou sbírku 
v roce 2010
Je již tomu 7 let, kdy v Nové Pace poprvé vyrazili do ulic tříkrá-
loví koledníci na nelehkou pouť. Chtěli vyprosit malé dary pro 
lidi, kteří pomoc potřebují, ale i popřát místním občanům šťast-
ný a požehnaný nový rok.
V letošním roce měli koledníci velmi obtížnou cestu Novou Pa-
kou, Úbislavicemi, Starou Pakou, Brdem a Krsmolí. Sužoval je 
mráz, husté sněžení, silný vítr. Nicméně jejich poslání bylo pro 
ně a vedoucí tak silnou motivací, že je nic neodradilo a statečně 
koledovali po celý druhý lednový víkend. Patří jim za to veliký 
dík!
A patří také Vám, milí Novopačtí, Staropačtí, Brdští a Krsmol-
ští! Vaše štědrost předčila veškerá očekávání. Navzdory stále 
zmiňované a obávané krizi byly vaše příspěvky vyšší o celých 
12 564 Kč oproti minulému roku. Jelikož se k nám tentokrát 
připojili i Úbislavičtí, celkové navýšení je  23 501 Kč.
Za všechny, kterým tato letošní sbírka má pomoci při jejich po-
zemském putování, velmi děkujeme!!!
Výsledky Tříkrálové sbírky 2010
Nová Paka 77 714,00 Kč
Úbislavice, Stav, Zboží 10 937,00 Kč
Stará Paka 24 901,00 Kč
Celkem 113 552,00 Kč

Zároveň Vás zveme do řad tříkrálových koledníků pro příští 
rok 2011. Pokud se někdo z vás, dospělých a dětí, chce zapojit 
do Tříkrálové sbírky 2011, rádi Vás mezi sebou přivítáme. 
V tomto případě kontaktujte Římskokatolickou farnost v Nové 
Pace /tel. 493 723 651/, nebo pište na e-mail Skautského středis-
ka Sopka v Nové Pace skautnp@seznam.cz.
Za Římskokatolickou farnost a skaut.stř. SOPKA v Nové Pace 
Linda Podzimková

Tábory DDM Stonožka
Jarní příměstský tábor 

15. 2. - 19. 2. 2010 
cena za celý týden činí 500 Kč 
Tábor je docházkový, děti si jídlo a pití (včetně buřtů na opéká-
ní) nosí z domu. Je nutno vyplnit přihlášku a zaplatit do 10. 2. 
2010, a to i v případě zájmu o jednotlivé dny
Pondělí 15. 2. 800-1200 Výtvarná dílnička a hry v DDM 
/cena 70 Kč/
Úterý 16. 2. 800-1200 Turistická výprava za pokladem, opéká-
ní buřtů /cena 70 Kč
Středa 17. 2. 900-1500 Aqua centrum Jičín
/cena 150Kč 
Čtvrtek 18. 2. 730-1730 Lunapark-Babylon Liberec 
/cena 250 Kč 
Pátek 19. 2. 800-1200 Výtvarná dílnička a hry v DDM
/cena 70 Kč 

Pohybově a výtvarně rekreační tábor 
CESTOVATELÉ A SVĚTOŠLÁPCI
11. 7. - 18. 7. 2010 ve Sněžném v Orlických horách
Cena: pro členy kroužků DDM – 2.200 Kč, pro ostatní – 2.300 
Kč
Těší se na vás Sváťa, Ála, Jana, Kiki, Mechy, Tom, Maky, Pája, 
Peťan a psi. Jistě i bratr Sokol.

ZA TAJEMSTVÍM STAROVĚKÉHO EGYPTA
18. 7. – 25. 7. 2010 Krčkovice v Českém ráji
Cena: pro členy kroužků DDM – 2.200 Kč, pro ostatní – 2.300 
Kč
- celotáborová hra, výpravy do přírody, lodě…
- ubytování ve stanech s podsadou, zděné sociální zázemí, ku-
chyň a jídelna
Těší se Iva, Midlan, Kiki, Míša, Plechy, Mechy…

Letní tábor pro mažoretky
31. 7. – 7. 8. v Náchodě. Cena: 3.000 Kč

Jezdecký tábor v Hořátvi
Termín: 24.-30. 7. 2010 
Cena: pro členy kroužků DDM- 3.700,-Kč, pro ostatní-
3.800,-Kč
Doprava vlastní
Těší se Jana, Makyna a všichni ze statku J

Letní příměstský tábor 
CESTA DO AFRIKY 
23. 8. - 27. 8. 2010 / cena 750 Kč 
Tábor je docházkový 800-1500 

Těší se na vás Vendy, Kikina a Ála

Přihlášky jsou k dispozici ke stažení na stránkách www.ddmsto-
nozka.cz, nebo přímo v DDM 

Pyžamový bál 
19. 2. 2010, 1700-1900 v DDM Stonožka 
Vstup 30 Kč, účastníci Jarního příměstského tábora zdarma
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STOLNÍ TENIS
Novopacký A-tým vkročil do druhé 
poloviny velice nešťastnou porážkou 
10:8!
Pouze ve dvojičce se utkaly v derby Valdice A (pomyslná rezer-
va ligového Jičína) s Novou Pakou A. Utkání bylo od počátku 
až do konce vyrovnané a s nešťastnou koncovkou pro Novopac-
ké. V závěru své zápasy nezvládli zejména Martin Čeřovský a 
kapitán Vojta Kazda. Každý z nich měl na pálce „mečbol” a 
utkání mohlo skončit opačným způsobem. Pochvalu zaslouží 
zejména Igor Fejfar, který se svým bojovným výkonem poprvé 
v sezoně představil jako nejlepší hráč zápasu. Slušný výkonem 
se prezentoval Lukáš Macák. Body: Fejfar 3,5, Macák 2,5, Kaz-
da 1 a Čeřovský 1.

Divize muži

Tabulka soutěže po 12. kole - Základní část

1 Sokol Hr.Králové 2 C 11 8 3 0 0 346:234 107:53 30
2 Slavia Hr.Králové A 11 7 3 1 0 392:304 105:70 28
3 Hostinné A 11 7 2 2 0 337:257 100:68 27
4 Valdice A 11 6 0 5 0 300:319 86:89 23
5 Lhoty u Potšt. A 11 5 2 4 0 308:318 88:88 23
6 Vrchlabí A 11 5 1 5 0 331:294 91:83 22
7 Třebechovice p.O. A 11 4 3 4 0 296:318 91:89 22
8 Nová Paka A 11 4 1 6 0 295:311 82:89 20
9 Chlumec n.Cidl. A 11 3 1 7 0 279:334 69:96 18

10 Dvůr Králové n.L. B 11 1 1 9 0 298:374 65:103 14
11 Bukovice A 10 1 1 8 0 211:330 41:97 13

B-tým-Novopacké rezervě se daří! 
V prvním kole druhé půlky v derby porazila jasně Starou Paku 
B 10:3. Kvalitně zahrál dorostenec Lukáš Knap a tradičně dobře 
zahrál Michal Luňák. 
Své si odehrál kapitán Horst Stoklas a tentokráte se neprosadil 
Lukáš Grof. 
Body: L.Knap 3,5 M. Luňák H. Stoklas 2,5 a L. Grof 0,5

Krajská soutěž II.třídy muži,skupina A

Tabulka soutěže po 12. kole - Základní část

1 Bernartice A 12 10 1 1 0 375:210 113:55 33

2 Janské Lázně A 12 9 1 2 0 384:265 113:63 31
3 Železnice A 12 9 1 2 0 394:262 111:55 31
4 Nová Paka B 12 8 2 2 0 359:298 109:70 30
5 Lánov A 12 6 3 3 0 369:302 106:80 27
6 Stará Paka B 12 5 2 5 0 332:302 92:87 24
7 Vrchlabí C 12 5 1 6 0 295:336 77:96 23
8 Nový Bydžov A 12 5 0 7 0 309:349 82:98 22
9 Sokol Hr.Králové 2 E 12 4 0 8 0 249:366 69:101 20

10 Chlumec n.Cidl. B 12 4 0 8 0 292:343 75:103 20
11 Salamandr Hr.Králové A 12 1 1 10 0 234:362 57:115 15
12 Kopidlno A 12 0 0 12 0 201:398 39:120 12

ZE SPORTU

Biker Dan Polman zahájil letošní sezónu 
Novopacký biker Dan Polman si vylepšoval svoji kondici, 
poněkud narušenou vánočními dny, třetí lednový den v Hradci 
Králové na zimních závodech horských kol „Winter Okolo Hrad-
ce”, který odstartoval sérii maratonů Cyklomaratontour 2010. 
Cyklisty přivítal areál hradeckého rybníka Biřička zcela zahalen 
do bílého sněhového hávu, s ledovkami na cestách se rtutí na 
teploměru - 6°C. I přes tyto extrémní podmínky se postavilo na 
start 170 odvážlivců, kteří se vydali na jednookruhový závod na 
20 km nebo na dva okruhy o délce trati 40 km. Spíše rovinatá a 
rychlá trať prověřila i techniku jízdy, protože se na zasněžené trase 
vyskytovalo několik nebezpečných ledem pokrytých míst, ale i 
mělký brod a úzká lávka nad potokem. Pádů bylo požehnaně, ale 
naštěstí všechny skončily bez větších zranění. 
Konkurence byla na zimní závod velmi slušná. Nejrychlejším na 
40 kilometrové trati byl podle očekávání Zdeněk Mlynář (1:29:
39) z týmu Max Cursor, který je v zimě jakožto cyklokrosař v 
závodní formě. Druhý skončil Tomáš Vokrouhlík (1:29:47 - Fac-
tor Bike Team) následovaný Martinem Splítkem (1:32:55 - KED 
Cyklomax). Packý biker Daniel Polman startující za novopacký 
Team Duratec se mezi plejádou 120 cyklistů, startujících na delší 
čtyřicetikilometrové trati, neztratil a zajistil si časem 1:42:39 14. 
místo. v absolutním pořadí. Ve své  kategorii 30 - 39 let, kde 
startovalo 44 jezdců skončil osmý. Bělohradský biker Miroslav 
Kraus dojel celkově 24. a v kategorii 40 – 49 let vybojoval časem 
1:51:38 druhé místo. Na krátké trase skončil novopacký Martin 
Fikar z BAC BAKAKO ZV80 v čase 1:01:07 na 22. místě. 
Nejlepší ženou na dlouhé trati byla Lenka Křížová. Krátkou trať 
zvládl nejrychleji Tomáš Kalojíros (Tombike.cz) a mezi ženami 
vyhrála 20 km Radka Splítková (KED Cyklomax).
K samotnému závodu packý biker poznamenal: „Závod byl 
díky zimním podmínkám velmi atraktivní, ale i nebezpečný. 
Na dlouhých rovinkách v lesích se cyklisté sjížděli do balíků, 
což bylo na náledí hodně riskantní. Po startu jsem se dostal do 
druhé skupiny čítající asi patnácti jezdců. Bohužel jsme všichni 
nevědomky následovali prvního, který špatně odbočil. V lese 
jsme potom v prvním kole neprojeli jednou kontrolou a dostali 
penalizaci 10 minut. Značení nebylo příliš viditelné a navíc na ledě 
a zasněžených kořenech musíte pořád koukat metr před přední 
kolo. K zabloudění dojde potom celkem jednoduše. Jinak to byl 
velmi pěkný závod a optimální příležitost, jak provětrat tělo po 
svátcích.”     (bas)
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Mimořádný rok čeká letos au-
tokrosové organizátory, jezdce 
i příznivce ve Štikovské rokli. 
Letos se uskuteční již 40. ročník 
autokrosů v Nové Pace. Proto-
že se nejedná jen o regionální, 
ale bezpochyby mezinárodní 
událost, byla uskutečněna již 
první schůzka organizačního 
výboru, která se zabývala pro-
pagací, médii, doprovodnými 
akcemi i výrobou propagačních 
předmětů. Od prvního závodu, 
který se uskutečnil v listopadu 
1971, se odjelo ve Štikovské 
rokli podle předsedy Auto-
klubu Nová Paka Bohumila 
Kužela pětapadesát autokrosů 
na úrovni Mistrovství repub-
liky a Mistrovství Evropy. 
Daleko obsáhlejší by letos 
mělo být mediální partnerství 
s Deníky Bohemia, Achátem 
i vybranými rádii – Radio 

Contact Liberec a Radio Ma-
gic. Vedoucí propagace Ivana 
Mašková také představila 
zatím pracovní verzi loga 40. 
ročníku autokrosu. Předseda 
off roadové komise Ladislav 
Tejchman již delší dobu pro-
hlédává svůj obsáhlý archiv a 
připravuje zajímavé materiály 
do oficiálních tiskovin. Další 
doprovodnou akcí by měla být 
výstava plakátů, programů a 
dalších předmětů týkajících se 
závodění ve Štikovské rokli.
Letošní dva hlavní závody 
se uskuteční 8. a 9. května 
- Mistrovství ČR a v tradič-
ním termínu 2. – 4. července 
Mistrovství Evropy. Součástí 
doprovodného programu by 
mělo být i setkání legend a 
jejich autogramiáda přístupná 
veřejnosti. Ředitelství závodů 
nyní pečlivě vybírá jména 
největších již nezávodících 
osobností, které v Nové Pace 

vyhrály nebo se staly několi-
kanásobnými mistry Evropy. 
Jména pozvaných budou včas 
zveřejněna a u této příležitosti 
by rádi organizátoři spolupra-
covali i s novopackou radnicí, 
protože by bylo důstojné tyto 
špičkové jezdce uvítat oficiálně 
i představiteli města. Když se 
totiž v Evropě vysloví Nová 
Paka, zasvěcení i nezasvěcení 
si pod tímto pojmem vybaví 
autokros…
Od prvního závodu, který se 
mimochodem jel na sněhu, již 
uplynulo mnoho času. Zářezy 
svých pneumatik zanechaly na 
trati ve Štikovské rokli stovky 
domácích a zahraničních jezd-
ců – někteří úplní outsideři, jiní 
ověnčení mnohými vítězstvími 
nebo domácími a evropskými 
tituly. Autokros, který původně 
vznikl v USA, se v šedesátých 
letech dostal do západní Evropy 
a odsud i k nám. První závod se 
jel v Přerově v Údolí mamutů 
a byl vysílán i v televizi. Vidět 
tehdejší „autokrosové speciály” 
je více než zajímavé. Mnohdy 
se jednalo o auta s uříznutou 
střechou (škodovky, trabanti, 
wartburgy) a s bezpečnostním 
rámem, někdy to byla pouze 
auta s rámem – viz Dalibor 
Janek se Saabem 96 nebo ně-
kolik vozů Tatra 603. Zájem 
o pořádání autokrosu v Nové 
Pace byl okamžitý, ale zdejší 
organizátoři měli obavy, že stá-
vající, tehdy motokrosovou trať 
automobily nezvládnou, a tak 
se původně hledala nová lokali-
ta v okolí Paky pro vybudování 
ryze autokrosové trati. To se 
nezdařilo a 21. listopadu 1971 
před televizními kamerami 
odstartovalo třicet sedm jezdců 
na trati dlouhé osm set metrů 
s převýšením patnáct metrů. 
V té době bylo zdejší ikoně 
– Václavu Fejfarovi třináct let. 
Není bez zajímavosti, že mezi 
hlavními organizátory byli před 
čtyřiceti lety i ti současní – La-
dislav Tejchman, Josef Straka, 
Josef Grof, Milan Slaboch 
nebo Josef Rejnart. Historicky 
prvními vítězi se stali František 
Erninger (do 1000 ccm a spo-
lečné finále) a Jiří Červa ( nad 
1000 ccm). Ve startovní listině 

však nechyběli ani Milan Žid, 
Václav Král, Miroslav Fousek. 
Druhý závod se jel v červenci 
roku 1972 již jako součást 
Mistrovství ČSR, kam se dále 

AUTOMOTOKLUB

Autokros ve Štikovské rokli slaví čtyřicátiny

započítávaly i závody na tratích 
v Praze, Příbrami, Táboře, 
Klatovech, Kadani, Přerově, 
Mladé Boleslavi a Brně. 

 Pavel Vydra
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Ruda Cogan o Vánocích nezahálel
Novopacký triatlonista a také výborný běžec dlouhých tratí 
Ruda Cogan si zpestřil letošní Vánoce vítězstvím v 9. roční-
ku unhošťského maratonu, když se mu v cíli koukalo na záda 
zbývajících 66 běžců. Novopacký vítěz nejenže nepatřil mezi 
favority, ale měl i v úvodu tohoto běhu smůlu. Ke startovní 
čáře dorazil pět minut po odstartování, a tak musel celý peleton 
maratonců stíhat. Na zasněženém, lehce klouzavém terénu při 
teplotě – 2,5°C se mu to nejen podařilo, ale v polovině závodu 
již spolu s Milošem Lambertem, těsně následováni Borovcem a 
Mánkem, byl na čele závodu. Do osmého kola tohoto maratonu, 
který se běžel v 10 okruzích kolem Unhoště, již vedoucí dvojice 
Cogan - Lambert měla k dobru dvě minuty před svými pronásle-
dovateli. Ruda Cogan dále zvyšoval tempo a do posledního kola 
vbíhal již s velkým náskokem, který v závěru zvýšil na více než 
dvě minuty. Jeho čas 2:56:43 naměřený v cíli byl ve skutečnosti 
výrazně lepší, protože bez osmi sekund vybíhal se ztrátou pěti 
minut na ostatní.
„Trenér mi řekl, že z Prahy budu v Unhošti za půl hodiny a jel 
jsem to čtyřicet minut,” vysvětlil pozdní příjezd bývalý chodec-
ký reprezentant a současný výborný triatlonista, jemuž unhošť-
ský závod sloužil jako příprava na důležitý závod v dlouhém 
triatlonu. „V březnu se pokusím v Číně kvalifikovat na Havaj,” 
připomněl 38letý běžec slavný závod Iron man. 
Druhý Miloš Lambert, který se dlouho vítěze držel, ztratil na něj 
v cíli téměř dvě minuty. „Před posledním kolem mi utekl a ani 
jsem se ho nesnažil držet. Věděl jsem, že na něj nemám,” pro-
hlásil běžec z Milovic. S velkou ztrátou proběhl na třetím místě 
Alexandr Borovec.
    Míla Pour

Kofola cup
turnaj ve fotbale žen

koná se 20. 2. 2010 v nové hale základní školy Husitská 
od 9:00 hodin
turnaje se účastní prvoligové týmy žen 
 FC Hradec Králové 
 Slávia Praha
 Slovácko
 FC Brno
 Sparta Praha-juniorky
Jedná se o špičku české fotbalové ligy žen, ve které jsou i repre-
zentantky České republiky.
Účast přislíbila i rozhodčí Dagmar Damková.

V PROVOZU KAŽDÝ DEN 
OD 9.00 DO 20.00 HODIN

Na Jizerské 
padesátce 

startovali i Pačáci
Na start všech závodů Patria 
Direct Jizerská 50 se o druhém 
letošním víkendu postavilo 
celkem 5923 lyžařů. Nejob-
sazenější závod, ve kterém 
odstartovalo 3373 běžkařů 
- klasickou padesátku, vyhrál 
Swärd Oskar ze Švédska za 
2:13:39,6. Druhý skončil 
Nor Alsgaard Thomas (2:14:
39,8) před českým lyžařským 
vytrvalcem, Stanislavem Řezá-
čem (2:14:40,6). Zúčastnili se 
i běžkaři z Nové Paky, a také 
ti, kteří mají k našemu městu 
nějaký vztah. Přinášíme jejich 
umístění, protože absolvovat 
závodně padesát kilometrů, to 
již stojí za pozornost, zvláště 
když 357 startujících nedojelo 
do cíle: 
455. Tomáš Udržal (1983) 3:
11:24,2, 737. Miloš Tauchman 
(1953) 3:27:32,2, 1194. Štěpán 
Roučka (1984) 3:53:02,8, 
1435. Karel Novák (1950) 4:
04:42,8, 2625. Eva Šmidrka-
lová (1984) 5:14:17,6, 2722. 
Tomáš Roučka (1953) 5:23:
19,5, 2892. Vladimír Roučka 
(5:51:19,6).

(po)
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BASKETBAL

Béčko sokolek konečně vyhrálo
Až teprve o tomto víkendu dokázalo béčko prvoligových 
sokolek zvítězit v utkáních Východočeské basketbalové 
ligy. Odnesly to pardubické týmy Soukromé basketbalové 
školy a Pardubiček. Novopacké basketbalistky, posílené 
o dvě jičínské basketbalistky Spáčilovou a Kozákovou a 
navrácenou Doubravskou, byly v obou utkáních lepší a 
zaslouženě zvítězily.
Zatím co sobotní utkání odřídili hradečtí rozhodčí Čech a 
Štursová, v neděli vzhledem k bouračce Štursové, utkání 
probíhalo za řízení Lukeše z nejvyšší české basketbalové 
soutěže a Šafáře.
Sokol Nová Paka – TJ Pardubičky 58:49 (11:9, 27:25, 
46:36) 
Kozáková 17, 1x3, 0/0, 0, Spáčilová 12, 2/0, 2, Vršťalová 
11, 6/5, 4, Doubravská 8, 2/0, 5, Havlínová 5, 1x3, 0/0, 0, 
Šulcová 2, 0/0, 1, Smolíková 2, 0/0, 2, Tarantová 1, 2/1, 1, 
Jelínková 0, 0/0 2. 
Trestné hody: 12/6 (50%) : 16/8 (50%), trojky: 2:3, fauly: 
17:12, 5 faulů 1 (39. Doubravská).
Sokol Nová Paka – SŠB Pardubice 78:63 ( 22:12, 42:27, 
65:43) 
Doubravská 26, 4/2, 3, Vršťalová 19, 4/3, 1, Kozáková 13, 
4/3, 4, Spáčilová 11, 1x3, 4, Šulcová 9, 2/1, 2, Havlínová 0, 
0/0, 1, Jelínková 0, 0/0, 1, Tarantová 0, 0/0, 0.
Trestné hody: 14/9 ( 64,2 %) : 13/8 ( 61,5%), trojky: 3:3, 
fauly: 16:16, 5 faulů 0:1.
Utkání řídili rozhodčí Lukeš a Šafář.
Vzhledem k tomu, že tým packého béčka nepostoupil mezi 
nejlepší čtyři týmy VBL, zahraje si s pardubickými týmy opět 
v prvém únorovém víkendu v novopacké sokolovně.
    (po)

V sobotu palec dolů, v neděli nahoru
Pouze jedno vítězství si připsaly novopacké sokolky ze dvou 
víkendových utkání, i když předvedly v obou střetnutích, zvláště 
v prvém poločase, festival trojek. Hororový byl nedělní závěr 
se třetí pražskou Aritmou, a i když domácí basketbalistky vedly 
v poločase o devatenáct, nikdo si nepřipouštěl, že by sokolky 
v pohodě nevyhrály. Naopak, necelou minutu před závěrečným 
klaksonem, když ukazatel signalizoval nerozhodný stav, tak těžko 
by se v hledišti hledal někdo, kdo ještě sokolkám věřil. Basket-
balový Bůh tentokráte stál při domácích. 
Sokol Nová Paka – Sokol Nusle 67:80 (20:21, 54:57, 64:74) 
Nástup pětky sokolek, zvláště střelecký trojkový koncert Pavly 
Kalendové, která dala čtyři trojky, aniž by minula, byl impozantní. 
V 6. minutě již vedly 15:8 právě zásluhou trojek (ke čtyřem Kalen-
dové přidala pátou Jitka Matoušová). Bohužel do konce čtvrtiny 
stačily soupeřky nejen stáhnout, ale skóre dokonce o jeden bod 
otočit. V prvé minutě druhé čtvrtiny sokolky sice trojkou Pavly 
Kalendové otočily na 23:21, ale to bylo bohužel jejich poslední 
vedení v utkání. Kalendová 28, 8x5, 4/2, 5, Bezstarosti 13, 3x3, 
5, Jislová P. 12, 2/2, 5, Matoušová 12, 2x3, 2, Krauseová 2, 0/0, 
4, Podrazilová 0, 0/0, 3, Šimáková 0,0/0, 0, Jislová T. 0,0/0,0, 
Vršťalová.
Za Nusle nejvíce Pivná 24, 3x3, 8/5, 1. Trestné hody: 6/4!!! 
(66,7%) : 25/20 (80%), trojky: 13: 6, fauly 24!!:14!!, pět faulů 
3(38. Kalendová, 39. Jislová P. 40. Bezstarosti): 0.
Sokol Nová Paka – Aritma Praha 79:75 (21:15, 50:31, 66:
47)
Utkání, ve kterém nastoupily dvě hostující trutnovské hráčky 
Adéla Věchtová s Andreou Vackovou a také Martina Borův-
ková, mělo stejný úvod jako sobotní střetnutí. Pavla Kalendová 
se opět zaskvěla čtyřmi trojkami a sokolky se v šesté minutě již 
radovaly z vedení o deset bodů (15:5). Vedení si udržely až do 
konce prvé čtvrtiny, i když ho Pražačky stáhly na pouhých šest. 
Nejvíce se domácím dařilo ve druhé čtvrtině, kterou vyhrály 29:
16. V tomto hracím období se rozstřílela Petra Bezstarosti, která 
za deset minut dala do koše hostujícího celku třináct bodů, včet-
ně tří trojek. Výbornou obranou a střelbou, na které se podílela 
pěti body i Pavlína Jislová, získaly sokolky vedení o devatenáct 
bodů. Tento rozdíl udržely i ve třetí desetiminutovce, když v 
průběhu vedly již dokonce o dvacet (57:37). Bohužel poslední 
čtvrtina ukázala nervovou labilitu domácího týmu. Přestalo se 
dařit a hráčky velice lehce ztratily výrazný náskok. Pět minut 
před koncem, to již bylo pouze 70:61. Ale ani tehdy se sokolkám 
nepodařilo zastavit nápor hostujícího celku, který měl v této době 
téměř stoprocentní střelbu a sázel do domácího čeřenu jeden koš 
za druhým, zatímco střelecký prach sokolek zvlhl. V poslední 
minutě již byl stav vyrovnaný 75:75. Sokolky povzbuzovány 
diváky začaly bojovat a díky tomu, že i hostující celek měl více 
jak čtyři fauly, využily následných trestných hodů k vítězství, 
když Vacková dokázala vsítit tři ze čtyř a Matoušová jeden ze 
dvou. Výbornou formu si ze soboty udržela Pavlína Jislová, Pavka 
Kalendová se střelecky prosadila v prvé desetiminutovce. Petra 
Bezstarosti, která ukázala střeleckou formu v prostředních dvou 
čtvrtinách, měla potíže se zády. Velkým přínosem byla Andrea 
Vacková. Ta se dokázala prosadit zvláště ve druhém poločase. 
Adéla Věchtová získala pod oběma koši značné množství míčů, 
ale střelecky se jí dařilo méně.
Kalendová 19, 5x3, 2/2, 4, Bezstarosti 17, 4x3, 4/3, 3, Vacková 
14, 2x3, 6/4, 2, Jislová P. 12, 6/4, 2, Věchtová 7, 2/1, 2, Krau-
seová 4, 0/0, 2, Šimáková 3, 1x3, 0/0, 1. Borůvková 2,0/0, 0, 
Matoušová 1, 2/1, 4.

Za Aritmu nejvíce Sokolová 16. Trestné hody: 22/15 ( 68,1%): 
24/17 ( 70,8%), trojky 12:6, fauly 24:25, 5 faulů: 0:2.
Obě utkání řídili rozhodčí Baudyš ze Studence a Smutný z Trut-
nova.    Míla Pour


